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l Concedierea pentru 
motive care nu țin de 
persoana salariatului 
în România: În socie ‐
tatea contemporană, 
concedierea în România 
reprezintă un proces des 
întâlnit în mediul profe‐
sional, fiind o cauză de 
încetare a raporturilor 
de muncă. Codul Muncii 
prevede două ipoteze de 
concediere, respectiv 
concediere pentru 
motive ce țin de per‐
soana salariatului, 
respectiv concediere 
pentru motive ce nu țin 
de persoana salariatului.  
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l Organizare fiscală 
pro‑colectare. Anii 
interbelici: Între multi‐
plele cauze ale slabei 
colectări bugetare ade‐
sea le regăsim pe cele de 
ordin organizatoric. Din 
totdeauna s‐a pus 
această problemă, 
decidenții încercând 
variate formule – 
restructurări peste 
restructurări, inovări 
perpetue de proceduri, 
schimbări de șefi frec‐
vente etc. ‐ mai ales în 
ultimele două‐trei dece‐
nii. 
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l  Moştenitorii au 
dreptul să obţină 
informaţii protejate de 
secretul bancar: Înalta 
Curte de Casaţie şi 
Justiţie a decis, luni, că 
moştenitorii au dreptul 
să obţină informaţii 
protejate de secretul 
bancar, pentru perioada 
anterioară decesului 
titularului de cont, 
numai în măsura în care 
justifică scopul. 
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din Sumar

Valuri majore pe 
piața bancară – 

cazul BRD 
l „a face tranzacţii ca europeni înseamnă că avem nevoie de consolidare ca 

europeni“, a spus președintele Macron când a fost întrebat dacă, de 
exemplu, ar fi dispus să accepte vânzarea Societe Generale din Franţa către 

Santander din Spania l la începutul anului au apărut zvonuri că BRD ar fi 
într-un proces de vânzare l de ceva vreme în mediul de afaceri a apărut 

zvonul/informația că BRD România ar fi scoasă la vânzare l pagina 8

Dobândă BNR 7%  
ROBOR 3M 6.04 % 
ROBOR 6M 6.06 % 
IRCC 3M 5,90 % 
1 EUR 4.9767 lei 
1USD 4.5830 lei 
1 g aur 345,43 lei 

 
Date valabile în 27 mai 2024

Amenajarea de la Pașcani a 
umflat cifra de afaceri a firmei 

Construcții Hidrotehnice 
l de la un an la altul, 

creșterea a fost de aproape 
6 ori l la finalul lucrărilor ar 

trebui să fie un plus de 
energie electrică de 25 

GWh/an l pagina 4 

Energia viitorul sau cum putem 
să devenim independenți 

l energia reprezintă un domeniu vital, 
domeniu în jurul căruia putem să punem 

bazele dezvoltării noastre pe termen mediu și 
lung l probleme însă nu sunt puține și nu sunt 
ușor de rezolvat l unele dintre ele necesită o 
atenție sporită: relația prosumatorilor cu statul 

și furnizorii, noile tehnologii de extragere a 
resurselor naturale, concurența dintre 

producători și nu în ultimul rând problema 
gazelor de la Marea Neagră l 6

De la turist în lanurile Franţei, la cultivator în Movileni 

Afacere cu iz de lavandă, 
lângă Delta Moldovei 

l familia Balla are la Movileni 5,7 hectare 
de lavandă l investiția inițială s-a 

amortizat în trei ani l apoi a accesat și 
fonduri europene în valoare de 200.000 
de euro l acum, familia Balla se implică 
și în dezvoltarea ulterioară a produselor 

pe bază de lavandă, cum ar fi 
deodorantele, săpunul, a uleiul de masaj, 
siropuri, odorizante etc. l deși rețeta pare 

simplă, sunt cultivatori care nici după 7 
ani nu au amortizat investiția l pagina 4

Investițiile 
străine în 

județul Iași 
sunt anemice 

l în primul trimestru al anului se 
constată o scădere de 20% a firmelor 
cu capital străin nou înființate l cele 
58 de societăți comerciale au avut, în 

total, un capital social subscris de 
128.400 lei, adică o medie de numai 
2.214 de lei de fiecare societate l 

mare parte din capitalul total subscris 
provine de la două firme cu sediile 

sociale în Păun și Vișan, cu investitori 
din Emiratele Arabe și Italia l pagina 3

Spălarea de bani a 
ajuns, la nivel global, 
la 2 trilioane de dolari 
l estimarea aparține companiei de consultanță 
Deloitte l impactul criminalităţii financiare este 
resimţit în toate segmentele societăţii, deşi în 

ultimii ani s-au făcut paşi importanţi în reformarea 
standardelor şi practicilor de prevenire 

Organismele internaţionale de profil 
estimează că între 800 de miliarde şi 2 trilioane 
de dolari sunt spălaţi anual la nivel global, iar 
impactul criminalităţii financiare este resimţit în 
toate segmentele societăţii, deşi în ultimii ani s‐
au făcut paşi importanţi în reformarea standard‐
elor şi practicilor de prevenire şi combatere a 
spălării banilor, spun Burcin Atakan, partener, 
Deloitte România, şi lider Servicii de investigare 
a fraudelor, Deloitte Europa Centrală şi de Est, şi 
Laura Lică‐Banu, director, Consultanţă 
Financiară, Servicii Corporate Forensic – 
Financial Crime, Deloitte Romania. 

Citiți în pagina 7 

Cât vă costă să vă duceți mașina la 
cosmetică? Niște tineri îi fac un nou „look“, 
indiferent dacă e Porsche sau Logan l 2

Cursuri de șofat cu mașini răsturnate și foc pe capotă 

„Să începi o afacere aici 
e ca și cum ai mânca 

sticlă și ai privi în beznă“ 
l ne-a spus moldoveanul Artur Cecan, care a pus bazele 

unei școli de șoferi la Iași l citiți în pagina 2 
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La Chișinău, școala de 
șoferi Artur Cecan a trecut 
deja proba timpului – a fost 
înființată în urmă cu 14 ani și 
are în prezent 50 de instruc‐
tori. Însă nici acolo aceste 
cursuri nu sunt predate în 
mod obișnuit în școlile de 
șoferi. Un grant obținut prin 
Ambasada Statelor Unite a 
făcut posibilă dotarea afacerii 
sale cu o serie de simulatoare 
pentru situații periculoase în 
care pot ajunge șoferii.  

Iar după pandemie, când 
un profesor de legislație 
rutieră din Iași i‐a propus lui 
Artur Cecan să devină par‐
tener în Institutul de 
Formare Profesională a 

Transportatorilor Rutieri și 
să înființeze o filială a IFPTR 
la Chișinău, a decis să‐și 
deschidă și la Iași o școală 
auto. Așa a apărut, în aprilie 
2022, școala de conducere 
(pilotaj) Artur Cecan SRL – 
care a devenit atunci una din‐
tre cele 33 de școli active din 
Municipiul Iași (cu cifră de 
afaceri mai mare decât zero). 

„Avem un simulator cu o 
mașină care se rotește la 
360 de grade. Elevii sunt 
rotiți în simulator, la un 
moment dat sunt lăsați cu 
capul în jos, apoi, cum sunt 
ei cu capul în jos, 
decuplează centura, ies din 
mașină. Simulatorul 

demonstrează care este 
rolul centurii de siguranță. 
Mai avem o mașină căreia îi 
dăm foc și elevii trebuie să 
spargă geamul și să iasă din 
mașină. Îi învățăm și cum se 
schimbă niște anvelope, 
cum se acordă primul ajutor 
medical. Cine este înregis‑
trat la școală, pentru lecții 
auto, beneficiază de cursul 
respectiv“, explică Cristina 
Nicorean, angajată a școlii lui 
Artur Cecan de la Iași.  

„Academia Titi Aur mai 
face genul ăsta de lecții 

demonstrative“ 
„Toate se învață într‑un 

singur curs. Academia Titi 
Aur mai face genul ăsta de 
lecții demonstrative. Mai 
aveam și o mașină cu care îi 
învățam pe cursanți cum să 
reacționeze în caz de dera‑
paj. Dar aveam un poligon 
mai mare, pe care nu ne‑am 
permis să‑l mai întreținem. 
Mașina respectivă are două 
volane și instructorul, la un 
moment dat, virează la 

dreapta, iar roțile din spate 
își schimbă direcția, simu‑
lând o derapare, iar elevul 
nostru trebuie să redreseze 
mașina“, o completează 
Artur Cecan. 

Costul unui curs complet, 
cu ore de legislație și 15 
ședințe de condus a câte o 
oră și 40 de minute costă 
2.400 de lei. Dar ce se 
întâmplă de fapt în timpul 
Cursului de siguranță în 
situații extreme? Pe capota 
unei mașini se așază o placă 
groasă și, cu ajutorul unei 
soluții inflamabile, se creează 
un foc. Elevul din mașină tre‐
buie să reacționeze rapid, să 
spargă geamul, să se stre‐
coare afară prin geamul spart 
și, cu un stingător, să lichi‐
deze incendiul.  

„Elevul nostru ar trebui 
să fie pregătit să spargă un 
geam. Și de multe ori nu‑l 
sparge. Flăcările sunt 
adevărate, doar că e pusă o 
placă groasă pe capotă să 
nu aibă contact cu motorul. 
Noi le zicem că dacă s‑a 
stins flacăra și nu au reușit 
să iasă prin geam, să ia 
stingătorul, să stingă focul, 
au murit.  

De asta e important să 
știi unde să lovești în geam, 
cum și cu ce să lovești, ca să‑
l poți sparge. Dacă lovești 
geamul exact în mijloc, se 
amortizează, ar trebui lovit 
într‑un colț. Apoi, e impor‑
tant să știi cum să tai o 
centură, cum să ieși dintr‑o 
mașină răsturnată. Pentru 
că dacă centura este 
tensionată, ar trebui cumva 
detensionată, să vă proptiți 
cumva în tablă și să vă 

împingeți ca să detensionați 
centura. Și, dacă tai centura, 
există riscul să cazi în cap și 
să‑ți fracturezi coloana 
vertebrală“, detaliază Artur 
Cecan câteva dintre 
învățăturile care pot salva 
vieți.  

În opinia sa, cursurile de 
legislație rutieră durează 
prea puțin în România, la fel 
cum și orele practice obli‐
gatorii de șofat sunt prea 
puține. „În Republică, spune 
Cristina Nicorean, legislația 
se predă pe toată durata de 
trei luni a școlii. Iar obli‑
gatorii sunt 24 de ore, nu 
15, ca aici. Aici legislația se 
predă în două săptămâni. 
Dar și așa, e posibil să iei 
examenul din prima“.  

Începutul nu a fost ușor 
Deschiderea unui business 

în Iași, România, nu s‐a dove‐
dit floare la ureche pentru 
moldovenii de la Artur Cecan 
SRL: „Dacă vrei să faci o 
afacere bună e ca și cum ai 
mânca sticlă și ai privi în 
beznă. La început ești entu‑
ziasmat, ești cu așteptări 
mari și apoi vine realita‑
tea“. Realitatea, spune Cecan, 
e că deschiderea școlii de 
șoferi s‐a făcut mult mai greu 
decât se aștepta: „Actele au 
durat mult. Apoi, am încer‑
cat să fac cursuri de astea 
separat. Sute de oameni se 
declară interesați, dar vin 
20. Cred că nu realizează că 
o singură dată ai nevoie să 
le știi – dar e momentul 
care îți poate salva viața“. 

 Pe lângă acestea, în timp 
ce la Chișinău era rugat de 

autorități să organizeze 
demonstrații pentru public, 
aici autoritățile i‐au ignorat 
demersurile: „Acolo am 
făcut demonstrațiile astea 
la nivel guvernamental, 
adică în Piața Marii 
Adunări, aici nu am primit 
niciun răspuns. Cred că am 
trimis vreo sută de scrisori. 
Zero răspuns. Am trimis 
șefului Poliţiei rutiere și 
Poliției Locale, la primărie 
am scris, am scris la colegii. 
Doar două licee au fost des‑
chise pentru colaborare“.  

În plus, deși școala sa era 
singura dotată cu un poligon 
auto pentru instructaj, a tre‐
buit să renunțe la acesta. 
„Era greu de întreținut“, 
mărturisește Artur Cecan.  

Mai mult, originea 
moldovenească s‐a dovedit 
uneori o barieră, mai spune 
el: „Percepția e diferită (față 
de alte școli de șoferi), chiar 
dacă facem același lucru, 
instruim adică. Dar putem 
spune că ne‑am adaptat, 
încolțește sămânța. Mă refer 
la percepția celor care spun, 
«Te duci tu la moldoveanul 

ăla?» Dar ne‑am adaptat. 
Simulatorul care se rotește l‑
am construit aici, în Iași. Noi 
avem la Chișinău unul și au 
venit ingineri de aici, au luat 
măsurile și l‑au construit. 
Avem cinci instructori aici. 
Am plantat sămânța și 
începe să dea roade“.  

 

„Mai mult de jumătate din 
grupe sunt formate din 
fete tinere, de 18-20 de 

ani“ 
„Cine parchează mai bine, 

femeile sau bărbații?“ – e 
întrebarea la care am vrut să 
aflu răspunsul unui instructor 
și șef de școală auto cu 
experiență. „Cine parchea ză? 
Femeile sunt mult mai 
responsabile ca șoferi. Ca 
instructor, în primul rând, 
vă zic că femeile sunt mai 
bune conducătoare auto“, a 
venit rapid răspunsul lui 
Artur Cecan. „Statistica o 
demonstrează – acum, la 
noi, mai multe femei se 
înscriu la școala de șoferi și 

învață să șofeze. Mai mult de 
jumătate din grupe sunt for‑
mate din fete tinere, de 18‑
20 de ani. Din generația mai 
tânără, femeile se dovedesc 
mai interesate de condus“.  

„Vrem să contribuim la 
formarea unei noi generații 
de șoferi, mai responsabili 
și mai bine pregătiți. Și 
sperăm foarte mult să 
reușim, pentru că instructo‑
rii iubesc ceea ce fac“, spune 
și Cristina Nicorean.  

În ciuda greutăților întâm‐
pinate de la deschiderea școlii 
de șoferi la Iași, Artur Cecan 
se gândește să aducă la Iași și 
alte noutăți. Cum ar fi un sim‐
ulator video pentru ore de 
condus. doar că ar vrea să îl 
facă adaptat la traficul ieșean. 
Cu perseverența a reușit și să 
finalizeze studiile a trei 
facultăți: Conservatorul de la 
Chișinău, specializarea nai, 
Facultatea de Inginerie și 
Institutul Pedagogic. „Cum nu 
se potrivesc una cu alta?“, 
râde Artur: „Mașina e cu 
ingineria, pedagogia cu 
instruirea, și muzica intră în 
preț“. (Cristina PETRACHE)

Cursuri de șofat cu mașini răsturnate și foc pe capotă 

„Să începi o afacere aici e ca și cum ai 
mânca sticlă și ai privi în beznă“

l ne-a spus moldoveanul Artur Cecan, care a pus bazele unei școli de șoferi la Iași 

Serviciile de cosmetică auto 
profesională câștigă teren în 
rândul afacerilor cu potențial. 
Firme locale de detailing auto 
precum cele fondate de ieșenii 
Bogdan Aprodu și Ștefănel 
Asaftei demonstrează că o astfel 
de pasiune transformată în 
afacere poate fi o sursă stabilă 
de venituri substanțiale. Atelierele 
lor atrag de la proprietari de 
autovehicule de lux precum 
Porsche, Mercedes, BMW și 
până la persoane care dețin 
autovehicule mai accesibile ca 
preț, dar care sunt dispuse să 
investească sume considerabile 
în astfel de servicii.  

 
Prețurile pentru serviciile de detai ‐

ling auto pornesc de la 100 de euro și 
pot ajunge până la 5.000 de euro, în 
funcție de complexitatea intervențiilor 
și starea vehiculului. Iar o medie lunară 
a încasărilor ar fi de aproximativ 25.000 
de lei, echivalentul sumei de 5.000 de 
euro.  

Această nișă oferă  
oportunități de câștig 

considerabile pentru antreprenori 
În 2010, Bogdan Aprodu a început 

afacerea de detailing auto cu o investiție 
inițială de aproximativ 5.000 de euro. 
Banii s‐au dus pe achiziția echipament‐
elor de bază necesare. În prezent, firma 
lui generează anual o cifră de afaceri de 
peste 60.000 de euro, sumă care poate 
pentru unii nu este foarte mare, spune 
antreprenorul ieșean, însă este o sumă 
în creștere continuă, deoarece oamenii 
au început să înțeleagă în ultimii ani cât 
de importantă este o îngrijire corectă a 
mașinilor pe care le conduc. „Nu mai 
este doar o chestiune de estetică, ci și 
de protejare a investiției. Un automo‑
bil bine întreținut are o valoare mai 
mare pe termen lung“, ne explică 
Bogdan Aprodu, administratorul „Prime 
detailing experts“ din Iași.  

Iar aceste servicii de detailing nu se 
limitează la o simplă spălare, spune și 
Ștefănel Asaftei, fondatorul CAF Haus 
din Iași, ci înseamnă o gamă largă de 
proceduri menite să protejeze vopseaua, 
să restaureze interiorul și să mențină 
aspectul impecabil al autovehiculelor. El 
participă periodic la cursuri de formare 
profesională, atât în țară, cât și în 
străinătate. A urmat cursuri în Spania și 
plănuiește să participe la un curs avan‐
sat în Germania, pentru a‐și extinde 
cunoștințele și abilitățile în domeniu. 

Își promovează afacerea prin 
rețelele sociale, iar recomandările 

clienților aduc noi clienți 
Bogdan Aprodu ne povestește cum a 

ajuns să administreze un astfel de busi‐
ness. „Am început să activez în acest 
domeniu în Iași în anul 2010, fiind 
foarte pasionat și la curent cu tot ce se 
întâmpla în domeniul auto, profitând 
și de lipsa acestui tip de serviciu în 
oraș. Am observat totodată atenția 
din ce în ce mai mare acordată auto‑
turismelor de către posesorii lor. 
Investiția inițială nu a fost mare, 
achiziționând doar lucruri «basic» 
pentru acea perioadă, soluții de 
tapițerie, soluție apc pentru plastic, 
aspirator de praf, aspirator injecție 
extracție, compresor de aer, câteva 
pensoane, perii, un aparat de polish. 
Cred că în jur de 5.000 de euro a fost 
investiția în 2010, suma a crescut de 
la an la an. Să conduci o afacere în 
acest domeniu pentru mine este un 
mod de viață, o comunicare continuă 
cu zecile de clienți care ne trec pragul 
săptămânal, chiar o educare a 
potențialilor clienți pentru a înțelege 
cum ne desfășurăm activitatea și cum 
serviciile noastre îi ajută în păstrarea 
pentru o lungă perioadă de timp în 
stare ireproșabilă autoturismele 
deținute și, nu în ultimul rând, ne 
dezvoltăm an de an în ce privește 
tehnicile de lucru, materialele folosite, 
ținem pasul cu tot ce este nou pentru 
a oferi clienților servicii de calitate“, 
ne spune Bogdan Aprodu. 

Firma lui oferă servicii de exterior ce 
cuprind tehnici și aparatură variată 
începând de la decontaminarea carose‐
riei, geamuri, jante, spălare, prespălare, 
corecție lac, polish, protecție ceramică, 
înfoliere PPF color sau transparent, 
reparații caroserie cu tehnică PDR pen‐
tru mașinile bătute de grindină, cât și 
anumite lovituri pe suprafața caroseriei. 
Prin această tehnică îndoiturile din car‐
oserie sunt înlăturate, fără revopsirea 
elementului.  

„Suntem trei colegi în firmă, fiecare 
având peste 10 ani de experiență. Ca 
cifră de afaceri, ne situăm în jurul 
sumei de 60.000 euro pe an, atât a 
fost în anul 2023, o valoare în creștere 
față de anul 2022. Detailingul se face 
ori de câte ori se simte nevoia de a 
face o schimbare în lookul mașinii, un 
refresh al interiorului, cât și al exte‑
riorului. Clienții noștri sunt de la tin‑
eri de 20 de ani și până la pensionari 
care își doresc o mașină îngrijită și 
vor ca mașinile lor să arate la fel de 
bine în fiecare zi, ca atunci când au 
fost cumpărate. Un mare ajutor îl am 
și de la Andi Florea, cel mai vechi 
angajat de‑al meu. Ne promovăm pe 
facebook, google, dar cea mai 
importantă promovare de care avem 

parte, în mod gratuit, este prin 
recomandările clienților mulțumiți. 
Lucrăm cu furnizori din România, cel 
mai important fiind Pro Detailing, cu 
care colaborăm din 2010, cât și cu fur‑
nizori din Italia, Anglia, Germania“, 
arată Bogdan Aprodu. 

El ne explică și că atunci când vorbim 
despre detailing auto ne referim atât la 
detailing interior, cât și detailing exte‐
rior. Practic, când îți lași mașina într‐un 
astfel de atelier pentru un detailing inte‐
rior, se va curăța în detaliu fiecare ele‐
ment din interiorul mașinii cu soluții 
dedicate fiecărui material în parte ‐ 
plastic, vinilin, stofă, piele, mochetă, 
cupolă, cu tratamentul de protecție al 
fiecărui material în parte. La sfârșitul 
operațiunii de detailing, interiorul 
mașinii trebuie să fie curățat și protejat 
în proporție de până la 100%, folosind 
tehnici, scule și soluții profesionale non‐
invazive pentru a păstra interiorul în 
condiții optime pentru o lungă perioadă 
de timp.  

Modul în care se efectuează detai ‐
lingul interior ține, evident, și de tipul 
de mașină, starea interiorului și bugetul 
clientului. Cât privește detailingul exte‐
rior, acesta se efectuează la toate ele‐
mentele mașinii: caroserie, geamuri, 
faruri, motor, jante, cauciucuri, tobe etc., 
iar aici, la fel ca la interior, se urmărește 
readucerea fiecărui element exterior la 
o stare apropiată de nou și protejarea în 
această stare pe o perioadă lungă de 
timp.  

Serviciile oferite variază în funcție 
de cerințele clientului, starea 

mașinii și timpul necesar 
„Ce mașini scumpe ne‑au trecut 

pragul? Păi am avut Bentley 
Continental, toată gama Mercedes, 
BMW, Porsche, cât și mașini clasice, 
dar ce este important este că noi le 
tratăm la fel pe toate. Prețurile 
variază în funcție de serviciul ales, 

starea mașinii, timpul acordat fiecărei 
lucrări în parte. La detailing interior, 
prețurile pornesc de la 500 lei și pot 
ajunge până la 4.000 ‑ 5.000 lei dacă 
se alege și serviciul de revopsire piele. 
La exterior, prețurile pornesc de la 
1.000 lei și ajung la 4.000 ‑ 5.000 euro 
dacă se optează pentru o folie PPF de 
calitate pentru toată mașina“, mai 
aflăm de la fondatorul „Prime detailing 
experts“, care mai spune că experiențele 
cele mai memorabile de când lucrează 
în domeniu sunt cu clienții care au 
buget limitat și mașini modeste. „Care 
la final se bucură din toată inima de 
rezultat și ne mulțumesc cu o sinceri‑
tate emoționantă, de parcă am fi doc‑
tori, nu detaileri. Cu clienții 
pretențioși, este ușor de lucrat 
datorită experienței acumulate, sun‑
tem transparenți, nu promitem 
lucruri imposibile ce țin de alte dome‑
nii, ne facem treaba cum știm mai 
bine și la final toată lumea este 
mulțumită.“ 

Cum stă situația la o altă firmă 
locală de detailing auto  

Ștefănel Asaftei, fondatorul CAF Haus 
din Iași, a deschis în anul 2019 primul 
său atelier, dar locația din Iași are abia 
un an. În cazul lui, investiția inițială 
depășește pragul de 20.000 de euro. 
„Am ales detailingul auto deoarece de 
când mă știu am fost pasionat de 
mașini și de cam tot ce are motor și 
roți. Vorbind despre locația din Iași, 
investiția se învârte în jurul sumei de 
25.000 de euro. În această sumă sunt 
incluse toate echipamentele de care 
avem nevoie pentru desfășurarea 
activității, cursurile de dezvoltare, 
amenajarea locației și autorizațiile 
necesare acestui tip de activitate. O 
afacere de acest gen poate fi începută 
și cu un buget mult mai mic, el fiind 
influențat de o multitudine de factori 
(suprafața locației, tipul și numărul 
echipamentelor, serviciile pe care fie‑

care alege să le presteze etc.)“, ne‐a 
explicat antreprenorul din Iași. 

Pentru a rămâne competitivi,  
merg și la cursuri de formare  

Acesta mai spune că participă la cur‐
suri de formare pentru a se adapta la 
noile tehnici și produse dintr‐o indus‐
trie în continuă dezvoltare. „Mi‑am 
dorit de la început ca serviciile pe care 
le ofer clienților să aibă în spate 
tehnici și cunoștințe cât mai exacte și 
vaste. Am dobândit lucrurile acestea 
prin frecventarea multor cursuri de 
formare. O parte dintre ele le‑am par‑
curs în țară, iar la un moment dat a 
apărut o oportunitate de a parcurge 
un curs al celor de la Rupes, în Spania. 
Acolo am fost îndrumat de unul din cei 
10 master traineri Rupes din toată 
lumea, pe numele Florin Iosef. Acolo 
pot să spun că am reușit să ating nive‑
lul de cunoștințe pe care mi‑l doream. 
Continuăm să mergem la cursuri de 
formare pentru că industria în care 
activăm este într‑o continuă dezvol‑
tare, mereu apar tehnici sau produse 
noi. Următorul curs pe care doresc să 
îl parcurg, în 2025, va fi în Germania, 
la Gyeon Experience Center, avându‑l 
drept coach pe Yves Heylen, master 
trainer și brand ambassador Gyeon“, 
ne‐a declarat Ștefănel Asaftei. 

El ne explică și ce înseamnă să con‐
duci o astfel de afacere. „Ca antrepre‑
nor al unei astfel de afaceri, trebuie să 
fii flexibil, să ai bune abilități de 
organizare și planificare, determi‑
nare, bune abilități de comunicare și 
de înțelegere a nevoilor fiecărui client 
care ne calcă pragul. Este un domeniu 
într‑o continuă schimbare, începând 
de la produse și tehnici folosite în 
proces și până la interacțiunea umană 
care este diferită de la client la client.“ 

Ce prețuri sunt  
Prețurile la ei pornesc de la 100 de 

euro și pot ajunge până la 3.500 de euro 
pentru servicii mai complexe. Media 
lunară a încasărilor ar fi de 5.000 de 
euro, momentan echipa lor fiind 
formată din două persoane. „În momen‑
tul în care voi lua decizia de a mări 
echipa, voi căuta o persoană care să 
fie pasionată de domeniul auto, foarte 
atentă la detalii și perseverentă. Cât 
privește media lunară a încasărilor, 
trebuie spus că încasările în acest 
domeniu sunt mereu influențate de 
foarte mulți factori, de la mărimea 
atelierului, numărul persoanelor din 
staff, prețurile pe care fiecare și le 
stabilește, până la numărul de servicii 
pe care le prestează. Dacă vorbesc de 
cazul meu, pot spune că media ar fi de 
5.000 de euro“, afirmă Ștefănel Asaftei. 

Acesta spune că atunci când vine 
vorba de interiorul mașinii, detailingul 

ne ajută să readucem prospețimea tutu‐
ror suprafețelor, pe lângă dezinfectarea 
și igienizarea lor. „Includem aici și eli‑
minarea petelor, a bacteriilor și a 
mirosurilor neplăcute. Atunci când 
vorbim de exteriorul mașinii, 
corectăm și finisăm lacul. Pe lângă 
lac, blocurile optice, jantele și cam 
toate suprafețele din exterior primesc 
atenția noastră. Cea mai scumpă 
mașină de până acum care ne‑a trecut 
pragul a fost un Porsche 911 Carrera 
4 GTS. O mașină pe care eu personal o 
iubesc. Apoi au urmat BMW M3 
Competition, M4 Competition, seria 7 
și altele. Clienții noștri sunt persoane 
care acordă o atenție deosebită aspec‑
tului și stării vehiculelor lor. Aceștia 
sunt pasionați de mașini sau pur și 
simplu doresc să‑și păstreze investiția 
într‑o stare cât mai bună. De aseme‑
nea, sunt proprietari de mașini de lux 
sau pasionați de mașini sportive, care 
caută servicii de înaltă calitate pentru 
îngrijirea și protejarea vehiculelor lor. 
Includem aici și proprietarii de flote 
auto sau companii care doresc să‑și 
mențină vehiculele în condiții optime 
pentru imaginea și reputația lor“, a 
menționat antreprenorul.  

Anul trecut, profitul obținut a fost 
reinvestit în firmă. „Anul trecut nu este 
un an de referință pentru mine deoa‑
rece activitatea noastră s‑a desfășurat 
doar pe perioada a 6 luni calendaris‑
tice, locația din Iași fiind încă la înce‑
put. Comparativ cu anul 2022, cifrele 
arată bine, până la profit, 2023 fiind 
anul în care am reinvestit profitul, iar 
firma a primit un aport din partea 
asociatului unic“, a precizat fondatorul 
CAF Haus.  

Mai aflăm în același timp de la el și 
care sunt brandurile de produse pe care 
le folosesc, anume Gyeon, Rupes, CarPro, 
Koch Chemie și The Rag Company, dar și 
de câte ori pe an se recomandă detail‐
ingul auto. „Noi personal recomandăm 
ca detailingul interior să fie efectuat 
minimum de două ori sau atunci când 
clientul îl consideră necesar. 
Detailingul exterior recomandăm să 
fie efectuat minimum o dată pe an, 
dar dacă proprietarul are grijă de 
vehicul și ține cont de recomandările 
pe care i le oferim, poate fi efectuat și 
la doi ani. Legat de lucrul cu clienții 
noștri, fiecare lucrare ne oferă o 
experiență memorabilă. De fapt, bucu‑
ria pe care o are fiecare client atunci 
când vine să își preia mașina de la noi 
este memorabilă. Referitor la clienții 
foarte pretențioși, pentru noi aceștia 
nu reprezintă o provocare sau un 
stres pentru că tratăm toate mașinile, 
indiferent de valoarea sau modelul 
lor, cu aceeași dedicare și cu același 
interes. Diferența constă într‑o 
discuție mai tehnică și mai în detaliu, 
față de celelalte“, arată Ștefănel Asaftei. 
(Florentina SANDU)

Cât vă costă să vă duceți mașina la cosmetică? Niște tineri 
îi fac un nou „look“, indiferent dacă e Porsche sau Logan

Sunteți la volanul unei mașini și ia foc 
motorul. Portierele sunt blocate, iar 
flăcările care ies din capota mașinii se 
întețesc. Cum vă salvați ? Dar dacă 
mașina se răstoarnă, sunteți cu capul 
în jos, legat cu centura de siguranță și 
trebuie să ieșiți, fără a vă provoca alte 
răni. Știți să o faceți? Acestea sunt 
două dintre scenariile pe care o 
şcoală de șoferi din Iași le propune 
cursanților, în cadrul „cursului de 

siguranță în situații extreme“. Starea 
drumurilor din regiune, aglomerația 
din trafic și prea multele accidente 
rutiere ar putea fi argumente solide 
pentru ca eventualii cursanți să ia cu 
asalt acest curs. La doi ani de la 
venirea de la Chișinău la Iași, 
fondatorul școlii Artur Cecan SRL 
spune însă că „să începi o afacere 
aici e ca și cum ai mânca sticlă și ai 
privi în beznă“.  
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Investițiile străine în județul Iași sunt anemice 
l în primul trimestru al anului se constată o scădere de 20% a firmelor cu capital 
străin nou înființate l cele 58 de societăți comerciale au avut, în total, un capital 
social subscris de 128.400 lei, adică o medie de numai 2.214 de lei de fiecare 
societate l mare parte din capitalul total subscris provine de la două firme cu 

sediile sociale în Păun și Vișan, cu investitori din Emiratele Arabe și Italia
Numărul firmelor cu capital 
străin care au fost înființate 
la Iași, la începutul acestui 
an, este considerabil mai 
mic decât cel din anul trecut. 
Investitorii sunt din 
Emiratele Arabe Unite, Italia, 
Ucraina și Germania. Ei și-
au deschis afaceri în 
domeniile construcții, 
comerțul cu ridicata, 
transporturi de marfă și 
producția de energie 
electrică. Până acum, în 
Iași, figurează în Registrul 
Comerțului, peste 2.000 de 
firme cu capital străin, cu un 
capital social de peste 1,6 
miliarde de lei. 

 
Până la data 31 martie 2024, 

numărul de firme cu participare 
străină care funcționau în județ 
era de 2.092, conform unor date 
puse la dispoziție ZdI, de către 
reprezentanții Oficiului Național 
al Registrului Comerțului 
(ONRC) Iași. Capitalul social 
total subscris al acestor 
societăți, la finele lunii martie, 
depășea 1,6 miliarde de lei. 

Față de anul trecut, se 
observă o scădere a interesului 
deschiderii unor noi afaceri în 

2024. Și nu doar în Iași, ci în mai 
toată țara, semn că noile măsuri 
fiscale aprobate de Guvern au 
descurajat până și mediul de 
afaceri cu ca pital străin. 

Astfel, dacă în primul trimes‐
tru al anului 2023, respectiv 
intervalul ianuarie‐martie, în 
situația statistică a firmelor cu 
participare străină la capital, 
nou înmatriculate în județul Iași, 
figurau 72 de societăți, anul 
acesta, conform ONRC Iași, 
numărul acestor firme este mai 
mic, respectiv 58, ceea ce 
reprezintă o scădere de 20%. 

Ca domenii de activitate, anul 
trecut, cele mai multe firme 
străine nou înmatriculate în Iași 
au mizat pe construcții, 
panificație, comerțul cu ridicata, 
IT sau imobiliare, iar ca exem‐
ple, am extras următoarele date 
din centralizările puse la 
dispoziție de către ONRC: 3 
firme au ales fabricarea pâinii, a 
prăjiturilor și a produselor 
proaspete de patiserie; o soci‐
etate a decis să‐și desfășoare 
activitatea economică principală 
în fabricarea produselor 
obținute din prelucrarea 
țițeiului; alte două firme s‐au 
focusat pe producția de energie 
electrică; alți 6 operatori eco‐
nomici au ales să activeze în 
construcții; o altă societate cu 
capital străin s‐a înregistrat cu 
lucrări de construcții a drumuri‐
lor și autostrăzilor; 3 firme s‐au 
înmatriculat cu service‐uri auto; 

16 societăți au ales comerțul cu 
ridicata al mai multor produse, 
printre care și două ‐ al materi‐
alului lemnos și al materialelor 
de construcții, dar și al 
îmbrăcămintei în magazine spe‐
cializate, prin intermediul case‐
lor de comenzi sau internet; 6 
firme au pariat pe transport 
rutier de mărfuri; alte 4 au 
intrat în domeniul IT, iar 3 sunt 
agenții imobiliare.  

Dacă tragem linie, capitalul 
social subscris total al acestor 
firme era, la finele lunii martie 
2023, aproape de 254.000 de lei. 
Dublu față de cel din 2024.  

În primul trimestru din 2024 
și-au deschis firme mai 

puțini antreprenori față de 
2023 

Comparativ cu perioada 
similară a anului trecut, în pri‐
mul trimestru din 2024 s‐au 
înmatriculat în Iași 58 de firme 
cu capital străin. Acestea aveau 
un capital social subscris de 
128.400 lei, mai mic, deci, față 
de anul trecut. Asta înseamnă o 
medie de numai 2.214 de lei de 
fiecare societate. Ca exemple, în 
acest an s‐au înmatriculat în Iași 
8 firme în producția de energie 
electrică, 6 firme de construcții 
a clădirilor rezidențiale și 
nerezidențiale, 12 firme în 
comerțul cu ridicata, aici, major‐

itatea fiind în comerțul cu 
amănuntul prin intermediul 
caselor de comenzi sau prin 
internet. Alți 5 antreprenori au 
ales transportul rutier de 
mărfuri, în timp ce 4 au intrat în 
domeniul IT. 

De asemenea, după cum mai 
arată datele puse la dispoziție 
de către reprezentanții ONRC 
Iași, într‐un top al primelor 
firme cu participare străină la 
capital, nou înmatriculate în 
județul Iași, în primul trimestru 
al anului 2024, în funcție de cap‐
italul social subscris, sunt inves‐
titori din Emiratele Arabe, Italia, 
Ucraina sau Germania, după cum 
urmează:  

ACASA REAL ESTATE SRL ‐ 
înmatriculată în județul Iași, 
localitatea Păun, țara de 
proveniență Emiratele Arabe 
Unite ‐ capital social subscris de 
50.000 de lei, aport la capital de 
34.500 lei, iar obiectul principal 
de activitate declarat la 
Registrul Comerțului: lucrări de 
construcții a clădirilor 
rezidențiale și nerezidențiale. 

RED GOLD DC.R.SRL ‐ capital 
social subscris de 47.300 de lei, 
înmatriculat în județul Iași, 
localitatea Vișan, țara de 
proveniență Italia. Firma 
figurează cu un aport la capital 
de 47.300 și activează în 
comerțul cu ridicata al cărnii și 
produselor din carne. 

V&H TRANSCOMPANY SRL ‐ 
capital social subscris de 10.000 

de lei, investitorul este din 
Ucraina și a ales domeniul trans‐
porturi rutiere de mărfuri. S‐a 
înmatriculat în municipiul Iași și 
în dreptul societății apare un 
aport la capital de 10.000 de lei. 

PE AVEL SRL – este din 
Germania, s‐a înmatriculat în 
municipiul Iași și a decis să 
investească în producția de 
energie electrică. 

Una peste alta, dacă le privim 
comparativ, aceste cifre reflectă, 
clar, o scădere a numărului de 
firme cu capital străin înființate 
în Iași, tendință care, iată, se 
poate observa și la nivel 
național. Astfel, conform ONRC, 
în primele trei luni ale anului 

2024, în România au fost înreg‐
istrate aproape 1.700 de noi 
societăți cu capital străin, o 
scădere cu 7,4 % față de aceeași 
perioadă din 2023.  

Cât privește capitalul social 
subscris al acestor firme noi, tot 
la nivel național, a însumat peste 
10 de milioane de dolari, înreg‐
istrând o creștere semnificativă 
de peste 48% față de capitalul 
subscris al firmelor înmatricu‐
late în perioada ianuarie ‐ mar‐
tie 2023, care a fost de aproxi‐
mativ 6,9 milioane de dolari. 
Așadar, chiar dacă în România s‐
au înregistrat mai puține firme 
anul acesta față de perioada 
similară din 2023, cifrele ne 

arată că acum vorbim totuși de 
investitori mai mari. 

Ca domenii de activitate pre‐
ferate de străini, în prima parte 
a acestui an, la nivel național, 
cele mai multe înmatriculări au 
fost în domeniile comerțului cu 
ridicata și cu amănuntul, repara‐
rea auto și moto, urmate de 
activitățile profesionale, admin‐
istrative, științifice și tehnice, de 
transport, depozitare și 
comunicații.  

În România, la finele lunii 
martie 2024 erau înregistrate 
aproape 253.000 de firme cu 
capital străin, evaluate la peste 
70,2 miliarde de dolari.  
(Ana‑Maria DOBRE)

Palasul este azi ceea ce numim 
un pol de atracție pentru foarte 
mulți dintre locuitorii Iașului, ai 
localităților județului, regiunii, dar 
și ai țării. Plecând de la mediul de 
lucru pus la dispoziția firmelor 
care aleg Iașul ca oraș în care să‐și 
dezvolte activitatea sau al celor 
locale care au nevoie de un spațiu 
pentru derularea businessurilor, 
până la spațiile de petrecere a 
timpului liber, neuitând nici de 
sălile de evenimente care pot 
găzdui petreceri private și nici de 
oferta generoasă de branduri de 
unde fiecare, de la mic la mare, 
poate să își achiziționeze o 
varietate de lucruri, zona care 
acum 12 ani stârnea o serie de 
controverse și a cărei reinventare 
atrăgea foarte multe critici este 
una dintre cele mai eficiente 
investiții sub aspect economic. De 
aceea, am cerut opinii pentru a 
face o analiză pe trei direcții 
importante anunțate de altfel 
chiar la inaugurare: dezvoltarea 
mediului de afaceri, o nouă 
abordare în valorizarea resurselor 
comunității și promovarea Iașului 
la nivel național și internațional. 

Trafic mediu de 60.000 
vizite/zi. Evenimente 
interesante în fiecare 

săptămână 
 Încă din 2012, de la 

inaugurarea Palas, complexul a 
avut deschidere către toate 
categoriile de vârstă, înglobând o 
viziune pe termen lung ce avea să‐
și arate la scurt timp atât 
anvergura, cât și impactul.  

Din punct de vedere financiar, 
dar şi al vizitelor, Palas este cel 
mai performant centru de retail & 
entertainment din afara capitalei 
ajungând să înregistreze în 2023 
cel mai mare trafic de până acum ‐ 
peste 22,1 de milioane de vizite. 
Traficul mediu în 2023 a fost de 
60.000 de vizite/zi, cifră care 

reprezintă traficul unui mall 
performant din Bucureşti. Un 
procent de 40% din această cifră îl 
reprezintă turismul de shopping 
cu vizitatori care provin din 
judeţele limitrofe și din Republica 
Moldova.  

Cumpărăturile înseamnă doar 
o parte din dinamica atracțiilor la 
Palas. În fiecare weekend se 
întâmplă ceva în zona din 
imediata apropiere a Palatului 
Culturii. Fie că evenimentele se 
desfășoară în Atriumul Palas Mall, 
fie în parcul Palas, un lucru este 
cert: ele sunt nelipsite și se 
adresează tuturor categoriilor 
sociale și de vârstă. Astfel, locația 
se poate lăuda că găzduiește, pe 
toată perioada anului, târguri de 
cariere, imobiliare, concerte de 
muzică clasică, expoziţii, 
festivaluri, activităţi educative 
pentru elevi, convenții dedicate 
inventicii, proiecţii de cinema în 
aer liber, diverse spectacole etc.  

 A catalizat dezvoltarea  
zonei metropolitane 

„Ca economist, am constatat 
faptul că Palas reprezintă unul 
dintre cei mai importanți 
catalizatori ai dezvoltării zonei 
metropolitane Iași, contribuind 
esențial la creșterea 
atractivității acesteia pentru 
marii investitori, dar și la 
îmbunătățirea condițiilor de 
trai pentru ieșeni. Ca profesor, 
am observat că rezultatele 
obținute în activitatea 
educațională sunt valorizate 
mai bine atunci când companiile 
ieșene, multe dintre ele 
desfășurăndu‑și activitatea în 
spațiile de birouri din Palas, 
oferă oportunități de angajare 
compatibile cu pregătirea, dar și 
cu aspirațiile tinerilor 
absolvenți. Nu în ultimul rând, 
Palas a contribuit semnificativ 
la schimbarea imaginii 
municipiului Iași, fiind un 

obiectiv pe care nu îl ratează 
niciunul dintre cei 
care ne vizitează“, a declarat 
Liviu‑George Maha, Rector al 
Universității „Alexandru Ioan 
Cuza“ din Iași 

Iașul a înaintat cu  
100 de ani în viitor 

Palas este singurul proiect din 
Europa Centrală și de Est care a 
primit certificarea 
LEED®Neighborhood 
Development pentru impactul 
pozitiv asupra comunității și 
pentru modul sustenabil în care 
au fost concepute și construite 
clădirile integrate. „Consider că 
cei 12 ani de Palas în Iași au 
ajutat ca orașul să înainteze cu 
100 de ani în viitor. Pe lângă 
componenta de frumos, de 
spațiu verde, de „parcul 
comunității locale“, are în 
primul rând rolul de pol de 
business și a devenit un element 
de mândrie pentru fiecare 
ieșean care primește întrebarea 
„Ce mai este nou la Iași?“. 
Întâmplarea face ca și compania 
noastră să fie unul dintre 
partenerii ce au fost alături de 
proiect și de grupul Iulius și este 
un lucru cu care ne mândrim. Mă 
bucur că am avut ocazia aceasta, 
mă bucur că există Palas și cred că 
întregul proiect este un bun 
exemplu pentru comunitatea 
locală și națională a sintagmei 
„lucrului bine făcut“. La mulți ani 
și la multe proiecte similare! ‐ 
Andrei Dănilă, Chief Executive 
Officer, CODE932 

Palas în cifre și beneficii 
economice 

Cu o cifră cumulată de peste 
24,5 milioane de euro la bugetul 
local până în 2023, cu 41,3 
milioane de euro contribuţii la 
bugetul de stat consolidat, 

respectiv cu peste 1 miliard de 
euro taxe plătite de companiile 
din clădirile de birouri în perioada 
perioada 2012 ‐2023, Palasul 
reprezintă soluția pentru mulți 
dintre antreprenorii locali, 
specializați pe segmentul HORECA 
și servicii. Un procent de mai bine 
de 36% dintre operatorii din zona 
de retail sunt afaceri locale.  

Pe lângă sumele plătite fie la 
bugetul de stat, fie la bugetul 
local, ceea ce a realizat Palas în 12 
ani este depășirea cu mult a 
estimărilor în ceea ce privește 
numărul de locuri de muncă 
create, în prezent ajungându‐se la 
cifra de 17.000, cu mult peste 
estimările inițiale de 4000.  

În ceea ce privește extinderea 
care a avut loc în 2023, grupul 
Iulius a consolidat în centrul 
Iaşului cel mai mare hub de 
birouri din afara Capitalei: 
130.000 mp (75.600 mp, 7 clădiri 
Palas, 70 de companii, 14.000 de 
angajaţi), odată cu inaugurarea 
Palas Campus. 

„Palas înseamnă un reper, un 
pol de dezvoltare cu impact real 
în viața comunității. În 12 ani, 
Palas a demonstrat, zi de zi, că 
ideile mari, susținute de 
strategii bazate pe o bună 
înțelegere a modului în care se 
dezvoltă comunitatea, se 
transformă întotdeauna în 
proiecte de succes. 

Palas înseamnă un punct de 
întâlnire pentru oameni și idei, 
evenimente și oportunități, un 
spațiu care inspiră viitorul și 
care respectă istoria. 

Susținem un mediu dinamic 
pentru comunitatea de business 
și pentru fiecare ieșean sau 
vizitator al acestui minunat oraș 
și apreciem impactul pozitiv pe 
care conceptul Palas îl 
are în comunitate.“ ‐ Raluca 
Fiterman, Chief Executive Officer 
Rețeaua Medicală Arcadia 

Palas – behind the scenes  
În general, business‐urile de 

anvergură, printre care se numără 
și tot ansamblul urbanistic Palas, 
evidențiază spre publicul larg 
cifrele, atingerea obiectivelor și 
realizările. Să nu uităm însă că 
acestea sunt realizate cu oameni 
și legătura dintre aceștia 
reprezintă ceea ce face ca 
lucrurile să funcționeze.  

În spatele firmelor, 
magazinelor, spațiilor verzi, 
evenimentelor și restaurantelor 
stă o echipă de 400 de oameni, 
fiecare având rolul său în 
întreaga ecuație a ceea ce 
numim Palas. Pentru cei mai 
mulți care ajung la Palas, cifra 
poate să nu aibă vreo 
semnificație aparte, însă pentru 
fiecare dintre cei care lucrează 
aici, numele de Palas înseamnă 
ceva. Pentru unii, un proiect în 
care cred, pentru alții 
oportunitatea de a se dezvolta, 
unii îl văd ca pe o motivație, alții 
ca pe o sursă de inspirație, în 
timp ce unii se vor raporta la 

Palas, așa cum e și firesc, ca la un 
loc de muncă. De remarcat este 
faptul că toate serviciile de 
întreţinere şi management sunt 
internalizate, astfel că 
specializările și rolurile pe care 
le dețin cei care lucrează aici 
sunt dintre cele mai diverse.  

Să nu uităm că Palasul 
înseamnă peste 63.000 mp de 
retail (peste 270 de magazine); 
cel mai mare food court din estul 
țării cu peste 25 de restaurante 
cu specific internațional; 7 clădiri 
office clasa A; 4 săli de 
evenimente Congress Hall cu 
până la 1.000 de participanți; cea 
mai mare parcare subterană din 
România cu peste 2.500 de 
locuri; 5 hectare de parc, carusel 
venețian, lac, foișor, vestigii 
arheologice ale fostei gospodării 
a Curții Domnești, patinoar 
sezonier, amfiteatru în aer liber 
cu 460 locuri etc. Suportul pentru 
toată această desfășurare de forțe 
implică o echipă în spate, iar la 
cum arată lucrurile putem spune 
cu certitudine că echipa își face 
treaba într‐un mod riguros.  

„Dezvoltarea unui oraș este 
legată de creativitate, inovație, 
energie și tinerețe. Ansamblul 
Palas, prin toate componentele 
sale, de la sedii de birou 
premium și servicii integrate, 
până la shopping, 
entertainment și peisagistică a 
adus acel argument 
suplimentar pentru un Iași mai 
atractiv și mai prietenos, atât 
cu cetățenii săi, cât și cu cei ce îl 
vizitează! Și mai ales, Palas 
reprezintă cel mai frumos și de 
succes proiect de integrare 
urbanistică din România, 
marcând un succes istoric în 
dinamica dezvoltării Dulcelui 
Târg al Ieșilor!“, a spus Paul 
Butnariu, Președinte Camera de 
Comerț Iași 

Palas. Impact social  
Ansamblul urbanistic Palas 

poate fi privit ca o dovadă de 
curaj antreprenorial într‐una din 
regiunile care ani la rând a fost 
ocolită de proiectele de 
infrastructură mari care ar fi 
putut atrage beneficii economice. 
Poate fi considerat și un pariu 
îndrăzneț fiind singurul proiect 
imobiliar din România care are o 
suprafaţă atât de mare dedicată 
zonelor verzi, un procent de 46% 
din tot ansamblul reprezentând 
spații verzi. Este de remarcat și 
faptul că ansamblul cu tot ce 
cuprinde el, fiind situat central, 
este în general unul dintre 
punctele principale de atracție 
pentru străinii care ne vizitează, 
aceștia mărturisind că este unul 
comparabil cu al statelor din 
Vestul Europei. Fiind gazda a tot 
felul de evenimente, care 
grupează toate categoriile de 

vârstă, ansamblul Palas înseamnă 
o permanentă punte între 
generații, fiecare dintre acestea 
găsindu‐și locul în funcție de 
interese și fiind martorele unei 
împletiri continue de activități.  

În afara cifrelor 
incontestabile, atunci când 
facem referire la Palas nu putem 
omite un aspect esențial, iar 
acesta este impactul pe care 
acest proiect l‐a avut și îl are în 
comunitate. Când se apreciază 
impactul social al unui proiect, 
indicatorul cel mai relevant este 
numărul de beneficiari. Dacă ar 
fi să conturăm beneficiarul unui 
astfel de proiect, înglobăm mai 
curând diferite tipuri de 
beneficiari, adresabilitatea 
acestui ansamblu urbanistic 
fiind, așa cum știm una foarte 
diversă, astfel că putem spune că 
adevăratul beneficiar este mai 
curând unul colectiv: Municipiul 
Iași, dar nu numai. l 

O întrebare după 12 ani de la inaugurare: și-a atins 
Palas scopul? Trei răspunsuri și trei direcții de analiză
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La Movileni, o comună 
aflată la 30 de kilometri de 
Iași, culturile mov acoperă 
mai bine de 12 hectare de 
pământ. Aproape jumătate îi 
aparțin familiei Balla. 
Afacerea lor a prins rădăcini 
în 2018, când au cultivat aici 
5,7 hectare (ha) de lavandă. 
O investiție de peste 8.000 de 
euro, care s‐a amortizat în 3 
ani. Cum producția a început 
să crească de la un an la altul, 
au decis că e timpul pentru 
noi investiții. Patru ani mai 
târziu, familia Balla a pus pe 
hârtie un proiect și a accesat 
fonduri europene de aproape 
200.000 de euro. Acum cei 
doi fermieri au devenit 
industriași. Ei, nu numai că 

produc ulei din flori de 
lavandă, dar sunt, de aseme‐
nea, implicați în dezvoltarea 
ulterioară a produsului, cum 
ar fi fabricarea deodorante‐
lor, a săpunului de lavandă, a 
uleiului de masaj, a siropului, 
odorizantelor, balsamului de 
buze, a lumânărilor sau a 
apei florale și vânzarea lor pe 
piață. Pentru asta, și‐au 
înființat chiar propriul labo‐
rator unde are loc extracția 
uleiurilor esențiale din florile 
de lavandă. „Noi am fost 
într‑o vacanță în Franța și 
am vizitat culturile de 
lavandă din Rocamadour. E 
cea mai veche zonă a culti‑
vatorilor de lavandă. De 
acolo ne‑a inspirat ideea 

lavandei. O zonă de munte 
foarte frumoasă, unde 
foarte mulți producători de 
lavandă au culturi. Soțul a 
venit cu ideea de afacere“, a 
povestit Monica Balla, femeia 
de afaceri din Iași, care a pus 
Movileni, pe harta culturilor 
mov. Așa a apărut „Aura 
Essential“, înainte de toate, 
un motiv numai bun ca fam‐
ilia Balla să revină în țară, 
după mulți ani petrecuți 
peste hotare. „Am fost 
plecată din 2005. M‑am 
întors, iar am plecat. Ne‑am 
gândit că, în felul acesta, 
ne‑am putea întoarce acasă 
definitiv, să petrecem mai 
mult timp cu familia, să 
avem mai mult timp pentru 
noi, să petrecem mai mult 
timp cu copiii. În afara țării 
este muncă, muncă și iar 
muncă. Nu că aici nu ar fi, 
dar măcar ești acasă“, a mai 
spus antreprenoarea. Cu 
banii strânși, aceasta a 
cumpărat terenul și mai, apoi 
a înființat la Movileni, cultura 
de lavandă. O afacere pentru 
care Monica a învățat totul de 
la zero, urmând atât cursuri 
în cultivarea plantelor, agri‐
cultura ecologică, cât și lecții 
de conducere pentru tractor. 

„Toate produsele noastre 
sunt testate 

dermatologic, au analize 
și cultura noastră este 

una certificată ecologic“ 
Lavanda familiei Balla de 

la Movileni este la a cincea 
recoltă. Acum vorbim deja 
despre o cultură matură, cu 
miros și de profit. Anul tre‐
cut, de exemplu, Monica a 
avut o recoltă de 14.000 de 
tone de lavandă verde, mate‐
rie primă de pe urma căreia 
cultivatorul a avut un profit 
de aproximativ 20.000 de 
euro. Și cum banii tot la bani 
trag, profitul s‐a întors în 
firmă, sub formă de investiții. 

„Anul trecut chiar am avut 
o producție bună, având în 
vedere că a plouat mult și 
au fost furtuni. Profitul nos‑
tru l‑am investit în utilaje, 
ambalaje și alte materiale 
necesare pentru cultură. De 
exemplu, avem și un proiect 
pe care l‑am accesat și 
implementat și trebuie să‑l 
terminăm anul acesta pen‑
tru o zonă de procesare 
mult mai mare decât avem 
noi. Pentru că, producția 
după anul 4 crește și atunci, 
avem nevoie de utilaje mult 
mai mari. Și am cumpărat o 
distilerie specială pentru 
procesarea plantelor 
medicinale, cu generator de 
aburi, pentru a scoate cali‑
tatea maximă a uleiului 
esențial“, a mai spus culti‐
vatorul de lavandă de la 
Movileni. Produsele de bază 
ale afacerii sunt uleiul 
esențial, apa florală și 
săculeții cu flori de lavandă, 
care se găsesc în mediul 
online, la târguri de profil, la 
un stand permanent, ampla‐
sat pe Bulevardul Ștefan cel 
Mare din Iași, iar cât de 
curând, și la Festivalul 
Lavandei, organizat chiar de 
ei ‐ „Lavanda Aura Festival“, 
programat în prima jumătate 
a lunii iulie. Între timp însă, 
cei care vor să inspire aer 
curat, cu parfum de lavandă 
și să facă poze instagrama‐
bile, printre florile mov, se 
pot programa la o ședință 
foto. 

Unii cultivatori de 
lavandă din Iași visează 

deja și la țările arabe 
Conform Direcției Agricole 

Iași, în acest județ culturile 
de lavandă ocupă aproape 31 
de hectare. 30,95 mai exact, 
suprafețe cultivate, în total, 
de 16 fermieri. Cele mai mari 
lanuri de lavandă se găsesc în 
Movileni, unde au fost 
înființate două culturi a câte 

6 ha, dar și la Dobrovăț, unde 
sunt cultivate 5 ha. Restul 
fermierilor dețin suprafețe 
mai mici, de până la un hec‐
tar sau două. Printre aceștia 
se numără și Andrei, un tânăr 
antreprenor din Iași, care 
deține la Hărmănești un hec‐
tar de lavandă. A intrat în 
acest business în urmă cu 7 
ani, prins de mirajul aurului 
mov, dar recunoaște că nici în 
ziua de astăzi nu și‐a amorti‐
zat investiția. „Asta este o 
afacere de suflet mai mult. 
Încă nu se poate vorbi de 
profit . Cu tot cu teren și 
butași, noi avem o investiție 
undeva la 40.000 de euro pe 
care încă nu am amortizat‑
o nici acum. Am cumpărat 
utilaje, instalație de distilat. 
Producem și noi, dar rein‑
vestim ce obținem. Abia la 
anul, zic eu că ne 
amortizăm cheltuiala“, a 
explicat Andrei Bocan, un alt 
cultivator din județ. La rân‐
dul lui spune că produce ulei 
de lavandă, dar și odorizante 
sau lumânări parfumate, pe 
care le vinde atât în mediul 
online, cât și la târguri de 
profil sau festivaluri. Însă, 
Andrei visează la mult mai 
mult de atât. După ce se va 
amortiza investiția inițială, 
cultivatorul intenționează să 
mai cumpere un hectar sau 
două de pământ, tot pentru 
lavandă. „Noi încercăm să ne 
dezvoltăm și să găsim ceva 
contracte cu țările arabe, 
pentru că acolo sunt banii 
din punctul meu de vedere. 

Să vindem produsul finit. 
Direct îmbuteliat, sub bran‑
dul nostru. Eu așa văd viito‑
rul“, a încheiat fermierul din 
Iași. Până atunci însă, luați 
aminte că la Hărmănești au 
început pregătirile pentru 
cea de‐a cincea ediție a 
Festivalului Lavandei.  

Dacă pentru copii, lanul 
de lavandă poate fi un loc 
ideal de joacă și relaxare, 
iar pentru cei mari o 
importantă sursă de venit, 

pentru farmaciști este o 
plantă medicinală, cu o 
valoare terapeutică 
recunoscută de‐a lungul 
timpului. „Lavanda este o 
plantă incredibilă! Este 
atât de versatilă. Și noi o 
recomandăm pacienților 
noștri. Este la fel de bună 
pentru tratamentul intern 
cât și extern. Preparatele 
pe bază de lavandă sunt 
indicate în bolile sistemu‑
lui nervos central, pentru 

tulburările de anxietate și 
ne ajută să avem un somn 
liniștit“, a explicat Mara 
Brad, un farmacist din Iași. 
Însă, pe lângă aceste benefi‐
cii, lavanda se înscrie și 
într‐un nou trend culinar, 
cel puțin în România, fiind 
o plantă comestibilă, 
întâlnită și în industria 
alimentară, care asigură o 
doză considerabilă de vita‐
mine și minerale.  
(Ana‑Maria DOBRE)

De la turist în lanurile Franţei, la cultivator în Movileni 
Afacere cu iz de lavandă, lângă Delta Moldovei 

Această poveste de afacere își are începuturile în 
sud-vestul Franței, la Rocamadour. De aici s-a 
inspirat ideea de business a unei familii din Iași, după 
ce a vizitat culturile de lavandă care brăzdau 
regiunea muntoasă. Și-a cumpărat terenul, a învățat 

despre cultivarea plantelor și a înființat propriul lan de 
lavandă în județul Iași. Primii bani investiți au fost din 
economiile casei, cei doi soți lucrând, mulți ani, peste 
hotare. Ulterior, când producția a crescut, au accesat 
și fonduri europene pentru a-și dezvolta afacerea. 

l familia Balla are la Movileni 5,7 hectare de lavandă l investiția inițială 
s-a amortizat în trei ani l apoi a accesat și fonduri europene în valoare 
de 200.000 de euro l acum , familia Balla se implică și în dezvoltarea 

ulterioară a produselor pe bază de lavandă, cum ar fi deodorantele, 
săpunul, a uleiul de masaj, siropuri, odorizante etc. l deși rețeta pare 
simplă, sunt cultivatori care nici după 7 ani nu au amortizat investiția

Lucrările de construcție la 
„Amenajarea 
Hidroenergetică Paşcani pe 
râul Siret“ (AHE Pașcani), 
reluate anul trecut, sunt 
mană cerească pentru firma 
ieșeană Construcții 
Hidrotehnice SA, listată pe 
piața AeRo a Bursei de 
Valori București (BVB), 
societate la care deține 
acțiuni și Marcel Boloș, 
ministrul Finanțelor.  

Conform raportului anual al 
societății pe anul 2023, transmis 
la BVB, cifra de afaceri a compa‐
niei a fost de circa 30,3 mil. lei 
anul trecut, de la 5,4 mil. lei în 
2022, ceea ce înseamnă o creștere 
de peste cinci ori și jumătate a 
cifrei de afaceri, în timp ce prof‐
itul net a fost mai mare de 
aproape nouă ori în 2023 față de 
un an în urmă, depășind pragul 
de 600.000 lei. Asta în contextul 
majorării volumului de lucrări la 
principalul contract aflat în porto‐
foliul societății din Iași, anume 
AHE Pașcani, după cum se 
menționează în raportul anual.  

Ce precizări face  
societatea ieșeană  

în raportul pe anul trecut  
În același document, consultat 

de „Ziarul de Iași“, se mai 
precizează că afacerile ar fi fost 
mai mari dacă actul adițional la 
contract ar fi fost semnat mai 

devreme, și nu spre finalul anului 
trecut, deoarece compania a fost 
nevoită să găsească oameni 
calificați pentru a continua 
lucrările, dar și noi furnizori de 
materii prime. Potrivit datelor 
financiare, SC Construcții 
Hidrotehnice SA a înregistrat o 
cifră de afaceri de 30,4 mil. lei în 
2023, de la 5,4 mil. lei în 2022, iar 
profitul net obținut anul trecut a 
ajuns la aproximativ 661.000 lei, 
de la 75.000 lei în 2022. Iar 
numărul salariaților aproape că s‐
a dublat, compania ajungând să 
declare la Ministerul Finanțelor 
un număr mediu de 105 angajați 
la finele anului 2023, în condițiile 
în care în 2022 numărul lor era 
58.  

Cât privește cifra de afaceri, este 
cea mai mare valoare înregistrată 
din anul 2012 încoace, dacă ne 
uităm peste bilanțurile societății 
ieșene. „Această valoare a cifrei 
de afaceri ar fi fost mult mai 
mare, pe măsura posibilităților 
societății, dacă actul adițional 
aferent contractului nu ar fi fost 
semnat spre sfârșitul anului. 
Reluarea lucrărilor a generat un 
proces amplu de refacere a struc‑
turii de personal calificat nece‑
sar, de căutare de noi furnizori de 
materii prime și materiale, pre‑
cum și identificarea de 
posibilități de refacere a parcului 
de utilaje și mijloace de trans‑
port“, scrie în documentul depus 
de societatea ieșeană la BVB.  

Construcție începută de 
patru decenii  

Lucrările la AHE Pașcani au 
demarat în urmă cu aproape 40 

de ani. Este situat la circa 2,5 km 
amonte de oraşul Paşcani, pe raza 
unităţilor administrativ‐teritori‐
ale Dolhasca din judeţul Suceava, 
Lespezi, Vânători şi Valea Seacă şi 
Paşcani din judeţul Iaşi, iar prin 
execuția și punerea în funcțiune 
se urmărește sporirea capacității 
de producție a energiei electrice 
cu 25,3 GWh/an.  

În anul 2022 se estima că fon‐
durile necesare pentru finalizarea 
investiției ar fi de aproximativ 
400 mil. lei, tot cât a mai cheltuit 
statul român până acum pentru 
această investiție, care are un 
grad de realizare de circa 80% în 
prezent. La sfârșitul anului trecut, 
ieșeanul Lucian Rusu, secretarul 
general adjunct al Guvernului, 
spunea că odată cu finalizarea 
investiției nu doar Pașcaniul, ci 
toată regiunea va putea beneficia 
de o resursă mare de apă care 
poate fi folosită atât pentru 
irigații, asigurarea necesarului de 
apă potabilă pentru populație și 
reducerea pagubelor produse de 
inundații. 

Mihai Lupu, președintele CJ 
Constanța, acționar majoritar 

la Construcții Hidrotehnice   
Acţionarul majoritar al 

Construcţii Hidrotehnice SA Iaşi 
(simbol bursier CHIA) este Mihai 
Lupu, preşedintele Consiliului 
Judeţean Constanţa, care deţine 
42,44% din acţiuni. Prima 
tranzacție pe piața alternativă 
AeRO administrată de către BVB a 
fost înregistrată în decembrie 
1996. Capitalul social al societății 
este de 1.303.560,00 lei și este for‐
mat din 521.424 acțiuni, cu valoa‐
rea nominală de 2,50 lei. În 
exercițiul financiar 2023 au fost 
distribuite dividende din profitul 
anului 2021, dividendul brut pe 
acțiune fiind de 1,8 lei/acțiune.  

Societatea ieșeană urmărește 
să producă pe viitor diverse 
materiale de construcții precum 
betoane, elemente prefabricate și 
fasonare de produse metalurgice 
necesare în construcții. 
(Florentina SANDU)

Amenajarea de la Pașcani, pe râul 
Siret, a umflat cifra de afaceri a 
firmei Construcții Hidrotehnice 

l de la un an la altul, creșterea a fost de 
aproape 6 ori l la finalul lucrărilor ar trebui să 
fie un plus de energie electrică de 25 GWh/an 
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În societatea 
contemporană, concedierea 
în România reprezintă un 
proces des întâlnit în mediul 
profesional, fiind o cauză de 
încetare a raporturilor de 
muncă. Codul Muncii prevede 
două ipoteze de concediere, 
respectiv concediere pentru 
motive ce țin de persoana 
salariatului, respectiv conce‐
diere pentru motive ce nu țin 
de persoana salariatului.  

Prezentul articol 
analizează aspectele 
esențiale, consecințele juri‐
dice și alternativele de redre‐
sare ale salariatului în cazul 
concedierii pentru motive ce 
nu țin de persoana salariatu‐
lui. Societatea românească de 
avocatură Pavel, Mărgărit și 
Asociații recomandă apelarea 
la serviciile unui avocat spe‐
cializat în dreptul muncii, liti‐
gii de muncă și concedierea 
salariaților în România care 
vă poate oferi asistență 
juridică de specialitate în 
ipoteza încălcării drepturilor 
salariatului cu privire la înce‐
tarea raporturilor de muncă. 

Potrivit Codului Muncii, 
concedierea pentru motive 
care nu țin de persoana 

salariatului reprezintă înce‐
tarea contractului individual 
de muncă ce rezultă din 
desființarea locului de muncă 
ocupat de salariat. Aceasta se 
poate realiza atât la nivel 
individual, cât și la nivel 
colectiv. În cazul în care se 
dispune concedierea pentru 
motive care nu țin de per‐
soana salariatului, acesta 
beneficiază de măsuri active 
de combatere a șomajului și 
pot beneficia de compensații. 

Concedierea colectivă 
În ceea ce privește conce‐

dierea colectivă în România, 
aceasta constă în concedierea 
unor salariați în funcție de 
numărul de salariați 
încadrați, respectiv concedie‐
rea a cel puțin 10 salariați 
(dacă angajatorul are 
încadrați mai mult de 20 de 
salariați și mai puțin de 100 
de salariați), concedierea a 
cel puțin 10% din salariați 
(dacă angajatorul are 
încadrați cel puțin 100 de 
salariați, dar mai puțin de 
300 de salariați) sau cel puțin 
30 de salariați (dacă anga‐
jatorul care disponibilizează 

are încadrați cel puțin 300 de 
salariați). Angajatorului îi 
este impus să se consulte și 
să ajungă la o înțelegere cu 
sindicatul sau reprezentanții 
salariaților, astfel încât să lim‐
iteze numărul de concedieri 
și să contribuie la atenuarea 
consecințelor concedierii prin 
dezvoltarea unui plan de 
acordare a sprijinului 
salariaților concediați. 

În cazul în care în urma 
consultărilor cu sindicatul 
sau cu reprezentanții 
salariaților angajatorul 
decide totuși aplicarea 
măsurii concedierii colective, 
atunci acesta este obligat să 
notifice sindicatul sau 
reprezentanții salariaților, 
precum și inspectoratul teri‐
torial de muncă și agenția 
teritorială de ocupare a forței 
de muncă 

Salariatul are, însă, drep‐
tul de a fi reangajat cu prior‐
itate în cazul în care postul se 
reînființează, având un 
termen de 5 zile calendaris‐
tice de la data comunicării 
angajatorului de a accepta 
postul oferit. 

Un avocat specializat în 
dreptul muncii, litigii de 

muncă și concedierea 
salariaților în România vă 
poate oferi asistență juridică 
de specialitate în domeniul 
dreptului muncii, în special 
în cazul concedierilor abu‐
zive, astfel încât drepturile 
salariatului să fie protejate. 

Consecințele 
concedierilor nelegale 
În practică, există numer‐

oase situații în care concedie‐
rea este dispusă în mod abu‐
ziv, salariatul având posibili‐
tatea să intenteze o acțiune 
în instanță pentru atacarea 
deciziei de concediere. Dacă 
instanța de judecată anulează 
decizia de concediere, anga‐
jatorul va fi obligat la plata 
unei despăgubiri egale cu sal‐
ariile indexate, majorate și 
reactualizate și cu celelalte 
drepturi de care ar fi benefi‐
ciat salariatul. La solicitarea 
salariatului instanța care a 
dispus anularea concedierii 
va repune părțile în situația 
anterioară emiterii actului de 
concediere, însă dacă acesta 
nu solicită repunerea în 
situația anterioară, contrac‐
tul indivi dual de muncă va 
înceta de drept la data 
rămânerii definitive a 
hotărârii judecătorești. 

În concluzie, raporturile 
de muncă pot înceta prin 
concediere, fiind uneori pusă 
în practică într‐o modalitate 
abuzivă, motiv pentru care 
Societatea românească de 
avocatură Pavel, Mărgărit și 
Asociații recomandă apelarea 
la serviciile unui avocat spe‐
cializat în dreptul muncii, liti‐
gii de muncă și concedierea 
salariaților în România care 
vă poate oferi asistență 
juridică de cea mai înaltă cal‐
itate în cazul unor concedieri 
abuzive sau în orice altă 
problemă juridică din dome‐
niul dreptului muncii în 
România. 

 
Material realizat de 

societatea de avocatură 
Pavel, Mărgărit și Asociații 

Concedierea pentru motive 
care nu țin de persoana 
salariatului în România

Între multele cauze ale 
slabei colectări bugetare ade‐
sea le regăsim pe cele de 
ordin organizatoric. Din tot‐
deauna s‐a pus această 
problemă, decidenții încer‐
când variate formule – 
restructurări peste 
restructurări, inovări perpe‐
tue de proceduri, schimbări 
de șefi frecvente etc. ‐ mai 
ales în ultimele două‐trei 
decenii. Chiar în zilele noas‐
tre se încearcă a imprima 
unele accente organizatorice 
instituției antifraudei fiscale 
(DGAF), dintre cele regăsite 
cândva în cazul Gărzii finan‐
ciare. Să nu uităm, această 
din urmă pomenită instituție 
a fost mai demult una de elită 
a finanțelor publice 
românești, purtând amprenta 
„Finanzkorps“ („moștenită“ 
fiind de la Imperiul Austro‐
Ungar). Până la desființarea 
acesteia din anul 1949 
(având o întrerupere în 
funcționare în perioada 
1927‐1932), s‐a dovedit a fi 
de însemnătate esențială 
pentru realizarea obiective‐
lor financiar‐bugetare ale 
statului.  

În România, ceea ce a rep‐
rezentat Garda financiară, 
modul acesteia de organizare 
și funcționare etc., a consti‐
tuit o continuare a ceea ce s‐a 
preluat de la Imperiul 
Austro‐Ungar, în Transilvania 
și Bucovina, în anul 1918. 
Explicația este dată de faptul 
că după destrămarea 
Imperiului, în care își avea 
originea din prima jumătate 
a Secolului al XIX‐lea, Garda 
financiară ‐ cunoscută ca 
având responsabilități aparte 
de control și supraveghere a 
bunurilor impozabile ‐ și‐a 
păstrat activitatea în statele 
succesoare. Aceasta se baza 
pe o funcționare după stand‐
arde militare (avea propriile 
cazărmi/sedii și echipamente 
necesare desfășurării 

activității – mijloace de trans‐
port, armament etc.), struc‐
tura specifică fiind una de tip 
ierarhic. Personalul propriu 
(inițial „finanți“) includea 
inspectori, subinspectori, 
comisari, supraveghetori și 
veghetori. Atribuțiile aces‐
tora erau direct legate de 
controlul și supravegherea 
taxelor indirecte și a taxelor 
de consum, precum și de 
monitorizarea producției de 
băuturi alcoolice, fabricilor 
de bere, distileriilor și 
activității vamale din 
frontieră. Sistemul de salari‐
zare era unul special (stimu‐
lare suplimentară în funcție 
de „capturile“ efectuate în 
favoarea statului/Fiscului 
etc.). Apoi, aceiași „finanți“ se 
bucurau de recunoaștere și 
respect în fața societății și de 
autoritate în raport cu 
comercianții/contribuabilii 
inspectați. Mai mult, cei din 
cadrul inferior şi mijlociu, 
precum şi şefii de secţii, erau 
obligați să locuiască în 
cazărmi, fiind supuși unui set 
de reguli stricte referitoare la 
serviciu și conviețuire. 
Birourile Gărzii erau, de 
asemenea, situate în cazărmi 
și funcționau neîntrerupt în 
zilele lucrătoare, iar în zilele 
de duminică și sărbători, 
doar până la ora 12:00. Unul 
dintre criteriile de recrutare 
a personalului era ca respec‐
tivii candidați să nu fie 
căsătoriți. Cu toate acestea, în 
mod excepțional, căsătoria 
era permisă pentru cei având 
gradul de la guard principal 
în sus, cu aprobarea coman‐
dantului Gărzii financiare. 
Pentru a obține permisiunea 
de a se căsători, raportul 
către Comandament trebuia 
să aibă anexate certificatul de 
bună purtare, certificatul de 
naștere și actul de dotă pen‐
tru persoana cu care se 
intenționa să se încheie 
căsătoria. În situația în care 

funcţionarii ar fi contractat 
căsătorii fără aprobare, 
aceștia se îndepărtau 
deîndată din serviciu. 

„Adaptările“ instituționale 
din perioada României Mari 
s‐au bazat pe numirea (încă 
că de la început) ca inspector 
general (Comandant) a 
excepționalului „finanț“ ‐ 
Ștefan Zopa, care provenea 
din Corpul Superior al 
Finanților din Austria, fiind 
cât se poate de familiarizat 
cu funcționarea acestei 
instituții. Acesta, „fiind for‑
mat în școala austriacă, își 
începuse cariera în 
Bucovina înainte de Marea 
Unire și a continuat să acti‑
veze acolo până la între‑
ruperea temporară a 
activității Gărzii financiare 
din anul 1927. A fost cunos‑
cut pentru corectitudinea 
sa exemplară, fiind atât 
drept, cât și exigent cu sub‑
alternii săi. Ștefan Zopa a 
contribuit semnificativ la 
transformarea Gărzii 
financiare într‑o instituție 
de elită a finanțelor 
românești. El a introdus 
reguli stricte, cum ar fi lim‑
itarea șederii unui înalt 
funcționar al Gărzii în 
aceeași locație la cinci ani, 
și a impus restricții severe 
pentru membrii familiei 
funcționarilor, care nu 
puteau lucra pentru com‑
panii ce ar fi putut genera 
conflicte de interese (...)“ 
(https://www.ceeol.com/sear
ch/article‑detail?id=62089). 
Același Ștefan Zopa a fost 
cooptat în elaborarea și apli‐
carea reglementărilor legate 
de reluarea activității Gărzii 
financiare în anul 1932 (fiind 
păstrat la comandă următorii 
cinci ani). Legea monopolu‐
lui alcoolului (din 22 Aprilie 
1932) a readus instituția pe 
bazele originale ale acesteia, 
cu personalul său anterior, în 
bună parte veterani care 

activaseră în precedenta 
formulă organizatorică, în 
calitate de inspectori, agenți 
etc. Altfel spus, Garda 
financiară a fost acum, într‐
un fel, reînființată, funcționa 
pe întreg teritoriul României, 
cu Ștefan Zopa ca inspector 
general, și ajungând să 
dispună de un efectiv de 500 
membri (1933‐1934) 
(https://www.scribd.com/doc
/49661486/istoria‑garzii#). 
Regulamentul de serviciu și 
organizare al Gărzii financi‐
are din 1 Februarie 1935 s‐a 
dovedit a fi printre cele mai 
bune acte normative de acest 
fel (M.Of., Partea I, nr. 27 din 
1 Februarie 1935). 
Dispoziţiile acestuia se ref‐
ereau la aspecte importante 
ale activității Corpului, pre‐
cum: atribuţiile, modul de 
organizare şi de funcţionare 
‐ poziţia, disciplina, 
condiţiile de recrutare, 
înaintările, mutările, drep‐
turile şi obligaţiile persona‐
lului.  

Rezultatele erau remarca‐
bile: datorită bunei 
organizări instituționale, 
eficiența în colectarea impo‐
zitelor individuale depășea 
cu mult cea a impozitelor 
directe. Cu toate acestea, 
schimbarea politică 
postbelică a reorientat radi‐
cal relațiile economice, 
România trecând de la mod‐
ele „capitaliste“ la alinierea 
cu „lagărul socialist“.  

În consecință, nu a consti‐
tuit o surpriză foarte mare 
faptul că, prin Decretul nr. 
346 din 1 Decembrie 1949, s‐
au creat toate bazele ca 
Garda financiară să se trans‐
forme în Miliția economică 
(subordonată Ministerului 
Afacerilor Interne). Evident, 
devenită instituție de forță 
tipic socialistă/comunistă, nu 
mai avea competențe foarte 
importante în materie fiscală. 
(Ionel BOSTAN)

Decizie a magistraților: 
Moștenitorii au dreptul să 
obțină informații protejate de 
secretul bancar, pentru peri‐
oada anterioară decesului titu‐
larului de cont, numai în 
măsura în care justifică scopul 

Înalta Curte de Casație și 
Justiție a decis, luni, că 
moștenitorii au dreptul să 
obțină informații protejate de 
secretul bancar, pentru peri‐
oada anterioară decesului titu‐
larului de cont, numai în 
măsura în care justifică scopul. 

Înalta Curte de Casație și 
Justiție anunță, luni, într‐un 
comunicat de presă, că a fost 
sesizată de Curtea de Apel 
Galați cu recurs în interesul 
legii referitor o chestiune de 
drept pentru care s‐a constatat 
că în jurisprundență nu există 
un punct de vedere unitar. 

Informații protejate 
„În interpretarea art. 113, 

alin. (2), lit. a) din Ordonanța 
de urgență a Guvernului nr. 
99/2006 privind instituțiile 
de credit și adecvarea capita‑
lului, o instituție bancară 
este ținută să furnizeze 
informații protejate de secre‑
tul bancar privind conturile 
bancare ale unui client 
defunct, către moștenitorii 
clientului defunct, de la data 
deschiderii contului bancar 
sau de la data deschiderii 
moștenirii clientului defunct“, 
anunță, luni, Înalta Curte de 
Casație și Justiție 

Articolul invocat prevede 
că  „Informații de natura 

secretului bancar pot fi furni‑
zate, în măsura în care aces‑
tea sunt justificate de scopul 
pentru care sunt cerute ori 
furnizate“  la solicitarea titula‐
rului de cont sau a moștenito ‐
rilor acestuia, inclusiv a 
reprezentanților legali și/sau 
statutari, ori cu acordul expres 
al acestora. 

Modificările și 
completările ulterioare 
În această chestiune, 

magistrații au decis: „Admite 

recursul în interesul legii 
promovat de Colegiul de con‑
ducere al Curții de Apel 
Galați și în consecință: În 
interpretarea și aplicarea 
unitară a dispozițiilor art. 
113 alin. (2) lit. a) din 
Ordonanța de urgență a 
Guvernului nr. 99/2006 priv‑
ind instituțiile de credit și 
adecvarea capitalului, 
aprobată cu modificări și 
completări prin Legea nr. 
227/2007, cu modificările și 
completările ulterioare, 
stabilește că: Moștenitorii tit‑

ularului de cont decedat au 
dreptul să obțină furnizarea, 
de către instituțiile bancare, 
a informațiilor protejate de 
secretul bancar, pentru peri‑
oada anterioară decesului, 
numai în măsura în care 
justifică scopul pentru care le 
pretind. Obligatorie, potrivit 
dispozițiilor art. 517 alin. (4) 
din Codul de procedură civilă. 
Pronunțată în ședință 
publică astăzi, 20 mai 2024“. 
Decizia urmează a fi publicată 
în Monitorul Oficial și devine 
obligatorie din acel moment. l

Moştenitorii au dreptul să 
obţină informaţii protejate 

de secretul bancar

Organizare fiscală pro-
colectare. Anii interbelici

Grupă operativă a Gărzii financiare, la finalizarea unei acţiuni de confiscare a băuturilor alcoolice  
produse/comercializate ilegal (1945). Sursa: https://www.slideserve.com/levi/garda-financiara
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Strategia Energetică 
Națională va fi pusă în dez‐
batere publică în două 
săptămâni, urmând să fie 
aprobată prin Hotărâre de 
Guvern până la finalul lunii 
iunie, a anunțat, luni, mini‐
strul Energiei, Sebastian 
Burduja, la un eveniment de 
specialitate. „Energia 
înseamnă competitivitate 
economică, înseamnă și cal‑
itatea vieții pentru români, 
înseamnă cam tot ‑ și este 
un minister strategic. Când 
am preluat mandatul, acum 
10 luni, am făcut o recapit‑
ulare a principalelor 
situații‑provocări, de la pla‑
nul strategic până la planul 
investițional și implementa‑
rea acestor proiecte. Pe 
palierul strategic, România 
nu are de foarte mulți ani o 
strategie energetică. S‑au 
încercat multe variante, 
mai mereu s‑au blocat în 
instanță, în avizare 
interministerială, dar sigur 
că avem Planul Național 
Integrat Energie Schimbări 
Climatice (PNIESC). Și asta 
în sine a fost o dezbatere. 
Mai e nevoie de o strategie 
națională, dacă România 
tot are acest instrument al 
PNIESC‑ului, așa cum ne 
cere Comisia Europeană? 
Discutând cu foarte mulți 
experți, concluzia mea a 
fost că da, avem nevoie de o 
Strategie Energetică 
Națională, iar planul inte‑
grat să fie corelat cu 
această strategie 
energetică ‑ și am creat, la 
scurt timp după ce am pre‑
luat mandatul, un instru‑
ment în premieră care se 
numește Consiliul Onorific“, 
a afirmat Burduja, la 
conferința Energy road ‐ 
Energie la tine acasă ‐ Ediția 
a VI‐a. 

Potrivit acestuia, strategia 
energetică în forma actuală a 
fost generată în Ministerul 
Energiei, trecută prin opiniile 
specialiștilor din Consiliul 
onorific și urmează să fie 
pusă în dezbatere publică și 
să intre în avizare 
interministerială în termen 
de „probabil două 
săptămâni“. 

„În două săptămâni, 
așteptați‑vă să putem dez‑
bate într‑un format și mai 
larg această Strategie 
Energetică Națională și, 
până la mijlocul lunii iunie, 
cel mai târziu la final de 
iunie să o putem vedea 
adoptată. Ea se adoptă prin 
Hotărâre de Guvern“, a 
adăugat el.În ceea ce privește 
Strategia Energetică 
Națională, Burduja a precizat 
că opțiunile au fost: să se 
meargă „ca înainte, cu un 
document exhaustiv, cu listă 
de proiecte, ceea ce implica 
aviz de mediu și toate 
procedurile care anterior 
au întârziat sau au blocat 
lucrurile“ sau să adopte o 
strategie de tip concept 
„încolo se duce lumea, acolo 
vrem să se ducă țară“. 

„Am mers pe varianta a 
doua, pentru că aprobările 
în sine sunt mult mai facile 
și pentru că la finalul lunii 
iunie trebuie să avem și o 
formă finală închegată a 
noului PNIESC, iar ordinea 
logică stabilită și în 
reglementările europene 
este să ai mai întâi o strate‑
gie, după care să vii cu 
Planul Național Integrat 
Energie Schimbări 
Climatice. (...)“, a mai spus 
ministrul.  

„Chestiunea cu 
prosumatorii nu  

a avut o bază clară“ 
Legat de tema energiei, 

Andrei Manea, director 
executiv, Romanian 
Photovoltaic Industry 
Association (RPIA) a afirmat 
că această chestiune cu pro‐
sumatorii nu a avut de la 
început o bază clară și a pre‐
cizat că distribuitorii au aver‐
tizat că nu vor face față cu 
rețelele, dar li s‐a spus să se 
descurce. Andrei Manea a 
fost prezent, la evenimentul 
News.ro ‐ Energy road ‐ 
Energie la tine acasă ‐ Ediția 
a VI‐a.  

„Să ne uităm cum a înce‑
put această chestiune cu 
prosumatorii. Ca multe alte 
idei bune, nu a avut o 
bază... această mare... large 
deployment al prosumatori‑

lor în România nu a avut o 
bază clară. Ce se va întâm‑
pla în momentul în care am 
ajuns la 1 GW, la 1 GW 
jumătate, 2 și așa mai 
departe. Distribuitorii, pen‑
tru că cred că toată lumea e 
conștientă, sunt distribui‑
tori, furnizori, producători, 
distribuitorii au spus, nu 
vom face față din punct de 
vedere al rețelelor. Li s‑a 
zis, vă descurcați voi și 
vedem ce se mai întâmplă 
ulterior. Furnizorii au spus, 
nu avem predictibilitate să 
urmărim curbele de sarcini. 
Mai lucrăm, da. 
Prosumatorii au atins alte 
probleme cu birocrația și 
așa mai departe pe care le 
știm. Toate astea puse sub 
aceeași pălărie creează 
aceste discuții“, a explicat 
Andrei Manea.  

El a precizat că un prosu‐
mator când încheie un con‐
tract o face pentru consumul 
minim, dar cumpără cuptor 
electric, plită electrică, iar 
toate acestea nu fac față la 
acel consum.  

„Asta este realitatea și 
nu cred că ar trebui să ne 
ferim, să spunem că e clar, 
când te duci și ceri un con‑
tract de racordare ca și cas‑
nic, dai un consum minim, 
nu știu, 6 kilowați, nu știu 
cât mai era. Tu îți pui în 
hârtie aia acolo, dar tu ai 
să îți iei și cuptor electric, și 
plită electrică, și aragaz, și 
ce mai poți prin casă. Cu 
siguranță nu este de 6 
kilowați. După care, ți se 
întâmplă să ai nenorocul ca 
și consumator să‑ți insta‑
leze distribuitorul un smart 
meter, acel contor inteli‑
gent, care te decuplează, 
numai e ca înainte, te 
decuplează când tu ai 
depășit acel consum previ‑
zionat din rețea. Deci sunt 
chestiuni care se întâmplă, 
până acum asta se făcea și 
se face în continuare, con‑
sumatorii declară un con‑
sum mai mic, când se 
conectează, au apărut 
aceste smart metere, care 
spun nu, nu e bine ce ai 
făcut până acum, trebuie să 
treci la următorul tarif. 
Deci se poate și din punct de 

vedere tehnic, dar noi ca 
români suntem inventivi“, a 
mai declarat Andrei Manea. 

Prosumatorii își doresc 
să afle poziționarea 

statului român 
Dan Pîrșan, președintele 

Asociației Prosumatorilor și a 
Comunităților de Energie 
(APCE), a afirmat, cu ocazia 
participării la evenimentul 
mai sus amintit, că prosu‐
matorii își doresc „să afle 
poziționarea statului 
român și a instituțiilor din 
subordine care ar trebui să 
lucreze pentru prosumatori 
și nu împotriva lor“. „Este 
momentul ca statul român 
să ne spună clar dacă își 
dorește energia noastră 
injectată în rețea sau nu“, 
spune el. 

„Prosumatorii doresc în 
momentul acesta ca statul 
român să‑și definească 
poziția legată de prosu‑
matori, pentru că orice 
observator atent remarcă, 
în ultima vreme, voalat, o 
abordare apocaliptică a vii‑
torului sistemului energetic 
național . (...) Prosumatorii 
își doresc să afle 
poziționarea statului 
român și a instituțiilor din 
subordine care ar trebui să 
lucreze pentru prosumatori 
și nu împotriva lor. Este 
momentul ca statul român 
să ne spună clar dacă își 
dorește energia noastră 
injectată în rețea sau nu, 
dacă dorește să atingă 
țintele de decarbonizare 
impuse de UE sau nu, dacă 
dorește să respecte sau nu 
obligațiile asumate pentru 
a accesa fonduri europene 
enorme pentru energie 
regenerabilă“, a afirmat Dan 
Pîrșan luni, în cadrul eveni‐
mentului „Energy road ‐ 
Energie la tine acasă ‐ Ediția 
a VI‐a“ organizat de News.ro. 

Reprezentantul prosu‐
matorilor este de părere că 
„noile baterii care bat la 
ușă vor schimba fundamen‑
tal sistemele energetice 
naționale și electromobili‑
tatea“. El spune că reforma și 
retehnologizarea sistemului 
energetic național „nu intră 
în fișa postului“ prosu‐
matorilor. Pîrșan solicită ca 
în programul Casa Verde 
Guvernul să „includă obli‑
gatoriu un sprijin legat de 
componenta de stocare“ 
Acesta amintește că este pen‐
tru prima dată în istoria 
omenirii când o entitate cum 
ar fi o gospodărie, poate pro‐
duce energia electrică de 
care are nevoie, cu o tehnolo‐
gie foarte accesibilă. 

Reducerea concurenței și 
reglementările legislative 

Pe de altă parte, 
Laurențiu Urluescu, 
președintele Asociației 
Furnizorilor de Energie din 
România (AFEER), a atras 
atenția, la evenimentul 
News.ro ‐ Energy road ‐ 
Energie la tine acasă ‐ Ediția 
a VI‐a, asupra reducerii 

concurenței pe piața de ener‐
gie, el făcând publice cifre 
care arată o scădere a 
numărului furnizorilor de 
energie. Oficialul Asociației 
este de părere că printre 
provocările cu care se 
confruntă actorii din piața 
energiei se regăsesc instabili‐
tatea legislativă, 
„reglementările neclare“, 
dar și datoriile pe care 
autoritățile publice le au față 
de furnizorii de energie. 
Laurențiu Urluescu afirmă că 
lipsa lichidităților și scăderea 
concurenței reprezintă 
„provocări“ ale pieței de 
energie 

„O mare provocare a 
pieței de energie este 
reducerea concurenței, ceea 
ce e destul de îngrijorător, 
mai ales pentru consu‑
matorul final. Dacă în 
decembrie 2020, la clienții 
casnici, erau 48 de furnizori 
care ofertau energie pentru 
clientul casnic, după trei 
ani au ajuns 32, adică 
undeva la 67%“, a afirmat 
Laurențiu Urluescu luni, în 
cadrul evenimentului 
„Energy road ‐ Energie la tine 
acasă ‐ Ediția a VI‐a“ organi‐
zat de News.ro.  

Acesta a vorbit și despre 
provocările cu care se 
confruntă furnizorii de ener‐
gie din România.  

„Prima provocare este 
taxarea excesivă, avem 
decontarea întârziată și, să 
zic, incertă a schemei 
suport, întârzierile la 
decontare sunt de circa 11 
luni. Pot să zic acum, din 
estimările noastre, sunt de 
încasat cam 2,5 miliarde de 
lei, sau, să spun mai plastic, 
așa, Guvernul este dator 
furnizorilor mai mult de 2,5 
miliarde de lei. O altă îngri‑
jorare a noastră este incer‑
titudinea decontării, știți că 
pentru decontarea schemei 
suport a consumatorilor a 
fost un plafon de decontare 
de 1300, s‑a redus la 900, s‑
a redus la 700 și ultima 
dată a apărut și sintagma 
„în limita sumelor disponi‑
bile“, care pentru noi este o 
incertitudine majoră priv‑
ind decontarea“, adaugă 
Laurențiu Urluescu. 

Acesta este de părere că 
„instabilitatea legislativă“, 
modificarea ghidurilor de 
raportare la ANRE sau 
„reglementările neclare în 
care apar interpretări dif‑
erite“ făcute și de către acto‐
rii din piață dar și de către 
autorități sunt provocări pen‐
tru toată piața de energie. 

Problema coerenței în 
privința politicii 

energetice 
Cristi Secrieru, Partener, 

AS & Partners, a declarat, la 
evenimentul News.ro ‐ 
Energy road ‐ Energie la tine 
acasă ‐ Ediția a VI‐a, că în 
România am avut o reală 
problemă în a fi coerenți în 
ceea ce înseamnă politica din 
piața energiei. 

„Cred că în România am 
avut o reală problemă în a 

fi coerenți în ceea ce 
înseamnă politica din piața 
energiei și dacă e să mă 
refer la Ordonanța 27 (n.r. ‑ 
OUG 27.2022 privind măsuri 
aplicabile clienților finali din 
piața de energie electrică și 
gaze naturale) haideți să 
vedem faptul că parcă 
România prin legislativul 
său s‑a grăbit un pic, am 
venit înainte a ceea ce a 
însemnat regulamentul 
1854, ne‑am grăbit și am 
plătit ceva preț din această 
cauză. În același timp parcă 
nu ne grăbim în momentul 
în care vrem să eliminăm 
efectele clar disturbatoare 
pe care un astfel de act nor‑
mativ le produce într‑o 
piață liberă și vedem că 
dacă alte jurisdicții au limi‑
tat, au ponderat măsurile 
intervenționiste, ei bine, 
România încă nu este acolo 
și nici nu se grăbește pare 
că vrem să facem pași și să 
menținem ceea ce, cred că 
pe termen mediu și lung, se 
va dovedi extrem de detri‑
mental pentru mediul eco‑
nomic românesc și pentru 
piața energiei“, a declarat 
Cristi Secrieru. 

El a precizat că OUG 27 a 
fost modificată acum două 
luni și este posibil să mai 
existe și alte schimbări.  

„Ordonanța 27 a fost 
modificată din nou în 
sfârșitul lui martie. 
Preconizăm alte modificări 
care vor veni în corpul ei și 
de fiecare dată aspecte 
substanțiale care sunt 
supuse într‑o formă sau 
alta dezbaterilor publice, 
dar care niciodată parcă nu 
aduc ceva coerență. Din 
2022, de când avem această 
legislație specială, am avut 
și reversul medaliei, pentru 
că neavând constanță în 
mediul legislativ, pentru că 
vorbim și despre o 
contribuție care a fost 
introdusă în tot acest 
mecanism toată această 
schemă, neavând această 
constanță, am sfârșit prin a 
avea nemulțumiri și de o 
parte și de cealaltă până la 
urmă“, a mai declarat Cristi 
Secrieru.  

El a adăugat că 
reprezentanții statului erau 
nemulțumiți de modul în 
care se susține mecanismul 
de compensare.  

„Din perspectiva statului 
au fost foarte, foarte multe 
discuții și mi‑aduc aminte 
anul trecut când vorbeam 
cu reprezentanții ministe‑
rului și ne spuneau că nu 
sunt mulțumiți de modul în 
care se susține mecanismul 
de compensare și că 
balanța, din punctul lor de 
vedere, nu era una pe plus, 
nu era una pe profit, că nu 
se colectează suficient de 
multe sume la fondul de 
contribuție, la fondul de 
tranziție energetică, în 
același timp, însă, din par‑
tea entităților există 
nemulțumirea lipsei unui 
orizont clar în ceea ce 
privește baza impozabilă, 
pe de‑o parte, din perspec‑
tiva contribuției, din per‑

spectiva modului în care 
acest mecanism 
funcționează și este amen‑
dat, o să zic, din timp în 
timp și niciodată parcă nu 
este consolidat“, a mai afir‐
mat Cristi Secrieru. 

Legislație nouă pentru a 
reglementa noile 

tehnologii 
În altă ordine de idei, 

Raluca Covrig, Director 
Afaceri Publice & 
Comunicare, Federația 
Patronală Petrol și Gaze 
(FPPG), a afirmat, la eveni‐
mentul News.ro ‐ Energy 
road ‐ Energie la tine acasă ‐ 
Ediția a VI‐a, că este nevoie 
de un cadru legislativ actual‐
izat sau chiar un cadru legis‐
lativ nou pentru a putea fi 
implementate noile tehnolo‐
gii. 

„În cadrul Federației 
Patronale Petrol și Gaze, 
începând de doi ani, ne‑am 
gândit la un concept și 
anume am observat schim‑
barea care se produce pe 
piață în industria de petrol 
și gaze și schimbarea este 
evidentă. În momentul de 
față discutăm despre regen‑
erat, discutăm despre 
foarte multe tehnologii noi. 
Acest concept pe care l‑am 
gândit s‑a concretizat anul 
trecut, prin intermediul 
unor mese rotunde, cu uși 
închise, unde ne‑am dorit să 
aducem la aceeași masă 
autorități, think‑tank‑uri și 
să discutăm cât se poate de 
deschis de nevoile existente 
pentru a implementa noi 
tehnologii și pentru a le 
înțelege mai bine, pentru că 
în momentul în care nu 
există înțelegere, nu știm 
exact de ce e nevoie. Și mai 
mult decât atât, în anumite 
situații, pentru anumite 
tehnologii, nu există nici 
acceptanță socială. Ori 
acceptanța socială este 
foarte, foarte importantă“, 
a declarat Raluca Covrig.  

Ea a oferit câteva detalii 
despre aceste noi tehnologii.  

„Este nevoie de un cadru 
legislativ actualizat sau 
chiar un cadru legislativ 
nou pentru a putea imple‑
menta astfel de tehnologii. 
Și acum o să vă eumăr 
câteva dintre acestea. Noi 
am identificat 10 piloni. 10 
piloni ai energiei României 
pentru viitor. Primul eveni‑
ment a fost pe energia 
geotermală, dar nu vă 
gândiți la energia 
geotermală clasică, unde 
discutăm despre rezerve 
de apă geotermală. Există 
o nouă tehnologie care se 
numește Closed Loop 
System. Și ce înseamnă 
asta? Înseamnă să forăm 
la o adâncime de peste 
7.000 de metri și să ajun‑
gem să utilizăm căldura 
rocii magmatice și de acolo 
putem să generăm energie 
electrică. Deci este o 
tehnologie nouă, foarte 
friendly cu mediul 
înconjurător, deci cu 
siguranță ajută în 

tranziția energetică. După 
care am discutat despre 
captarea, transportul, uti‑
lizarea și stocarea dioxidu‑
lui de carbon“, a declarat 
Raluca Covrig. 

Gazele naturale de la 
Marea Neagră, o sursă de 
consolidare a securității 

energetice 
Daniel Apostol, directorul 

general al Federației 
Patronale Petrol și Gaze 
(FPPG) a atras atenție, în 
cadrul evenimentului 
News.ro ‐ Energy road ‐ 
Energie la tine acasă ‐ Ediția 
a VI‐a,că ar trebui să privim 
gazele de la Marea Neagră ca 
o sursă de consolidare a 
securității energetice. 

„Voi face o referire cu 
privire la exploatarea de 
gaze naturale la Marea 
Neagră, implicit proiectul 
Neptun Deep. Noi 
exploatăm deja gazele nat‑
urale la Marea Neagră, știm 
foarte bine că avem proiec‑
tul BSOG la mică adâncime, 
Neptun Deep, cum îi spu‑
nem și numele, urmează să 
aducă la suprafață gaze 
naturale din subsolul ape‑
lor de mai mare adâncime, 
de până la 1000 de metri. 
Haideți să privim gazele 
naturale de la Marea 
Neagră din două perspec‑
tive strategice. O dată dintr‑
o perspectivă europeană 
firească și a doua oară pen‑
tru că făceai referire la con‑
flictul din Ucraina, la inva‑
darea de către Rusia a 
Ucrainei și la războiul care 
persistă acolo, pe o 
perspectivă regională. Eu 
am convingerea că ar tre‑
bui să privim gazele natu‑
rale de la Marea Neagră ca 
o sursă de consolidare a 
securității energetice“, a 
afirmat Daniel Apostol.  

El a precizat că România 
are șansa să joace un rol cu 
totul și cu totul deosebit la 
nivel regional și european.  

„Ministrul Burduja spu‑
nea în speech‑ul său de 
acea trilemă energetică, 
subliniind faptul că din 
punctul dumnealui de ved‑
ere primul lucru pe care îl 
subliniază este securitatea 
energetică, urmând sensul 
economic, competitivitatea 
și apoi sustenabilitatea. 
Preiau ideea și subliniez 
faptul că avem această 
posibilitate, avem această 
șansă să jucăm un rol cu 
totul și cu totul deosebit la 
nivel regional și la nivel 
european. În primul rând, 
dacă ne gândim că în 2027, 
prin proiectul Neptun‑Deep 
urmează să intre în rețea 
prima moleculă de gaz nat‑
ural extrasă din subsolul 
adânc al Mării Negre, ar 
trebui să ne gândim că, în 
2027, poate războiul din 
Ucraina se va fi, sau cel 
puțin să sperăm că se va fi 
sfârșit și atunci, poate că ar 
trebui să privim noi din 
România, regiunea și 
Ucraina, dintr‑o perspectivă 
strategică. O țară al cărei 
sistem energetic este ras, 
este distrus, la timpul pre‑
zent, s‑ar putea să aibă o 
mare nevoie de unitate de 
producție de energie 
suplimentară. Iar gazele 
naturale de la Marea 
Neagră ar putea să echili‑
breze nevoia de consum 
regional, evident, priorita‑
tea fiind cea a asigurării 
consumului intern“, a expli‐
cat Daniel Apostol.  

El a mai afirmat că în 
2027 România va deveni cel 
mai mare producător de gaze 
naturale al Uniunii Europene. 

„Un rol strategic îl joacă 
gazele naturale de la 
Marea Neagră în echilibra‑
rea și în furnizarea 
securității energetice a 
Uniunii Europene. În 2027, 
România, prin producția de 
mare adâncime de gaze 
naturale la Marea Neagră, 
devine principalul, cel mai 
mare producător de gaze 
naturale al Uniunii 
Europene“, a mai transmis 
Daniel Apostol. l

Energia viitorului sau cum putem 
să devenim de fapt independenți 
l energia reprezintă un domeniu vital, domeniu în jurul căruia putem să punem bazele 
dezvoltării noastre pe termen mediu și lung l problemele însă nu sunt puține și nu sunt 
ușor de rezolvat l unele dintre ele necesită o atenție sporită l dintre ele amintim: relația 
prosumatorilor cu statul și furnizorii, noile tehnologii de extragere a resurselor naturale, 

concurența dintre producători și, nu în ultimul rând, problema gazelor de la Marea Neagră

Peste 46% dintre propri‐
etarii de locuințe au în ved‐
ere înlocuirea sistemului de 
încălzire cu unul eficient 
energetic. Majoritatea 
gospodăriilor, cu precădere 
cele din mediul rural, nu au 
efectuat auditul energetic; 
Acestea sunt concluzii ale 
unui studiu realizat pentru 
platforma despre‐
energie.ro, un proiect al 
E.ON și Delgaz Grid. 

Eficiența energetică a 
locuinței a devenit o preo‐
cupare majoră pentru multe 
gospodării, 80% dintre 
români afirmând că au 
investit în proiecte de 
izolație termică a casei, sco‐
pul fiind atât cel de a 
reduce consumul inutil de 
energie, economisind astfel 
bani, dar și pentru a con‐
tribui la protejarea mediu‐
lui înconjurător.  

Izolarea ferestrelor, 
ușilor și pereților poate 
avea un impact semnificativ 
în prevenirea pierderilor de 
căldură, reprezentând un 
pas esențial în direcția 
eficienței energetice. Astfel, 
ferestrele de tip termopan 
sunt deja folosite pe scară 
largă (88% dintre locuințe), 
dar interesant de remarcat 
este faptul că foarte mulți 
români au realizat, cu 
precădere în ultimii ani, 
lucrări de izolare exterioară 
a pereților (75,7%) sau 
interioară (26,6%), combi‐
nate cu cele de izolare a 
acoperișului (22%) sau a 
podelei (circa 15%). 

Iar lucrurile nu se opresc 
aici. La întrebarea „Ce 
măsuri ați lua în plus pen‑
tru îmbunătățirea 
eficienței energetice a 
locuinței?“, cei mai mulți 
români (46,3%) spun că iau 
în calcul schimbarea siste‐
mului de încălzire cu unul 
mai eficient, 35,7% vor să 
izoleze termic pereții, circa 
22% au în vedere înlocuirea 
ferestrelor vechi, iar 25,5% 
se gândesc să instaleze un 
sistem de ventilație pentru 
recuperarea căldurii. 
Acestea sunt câteva dintre 
concluziile unei cercetări 
sociologice realizate pentru 
platforma despre‐
energie.ro, un proiect 
susținut de companiile 
Delgaz Grid și E.ON. 

Conform studiului, 
45,3% dintre locuințele 
celor chestionați au fost 
supuse unui audit energetic, 
restul de peste jumătate nu. 
Auditul energetic oferă o 
evaluare detaliată a mod‐
ului în care energia este 
utilizată și pierdută într‐o 

locuință, oferind proprietar‐
ilor informațiile necesare 
pentru a face îmbunătățiri 
semnificative. Interesant, de 
asemenea, este că 74,4% 
dintre cei care au locuința 
auditată energetic locuiesc 
în mediul urban și doar 
25,5% în mediul rural. 
Aproape 77% dintre 
respondenți iau în consider‐
are o investiție în surse de 
energie regenerabilă, fie că 
vorbim despre panouri 
fotovoltaice și/sau pompe 
de căldură. Totuși, multe 
gospodării sunt împiedicate 
să facă acest pas, cel puțin 
în acest moment, de obsta‐
cole precum constrângerile 
locative (indicate de 25,8% 
dintre respondenți) și de 
limitările financiare 
(29,3%). Cei care au făcut 
deja investiția au venituri 
moderate spre înalte și un 
nivel ridicat de educație, 
sugerând că accesul la 
informație și resurse finan‐
ciare joacă un rol crucial în 
adoptarea tehnologiilor 
verzi. 

Peste trei sferturi dintre români se 
gândesc să își instaleze panouri 

solare sau pompe de căldură
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Datoria guvernamentală a 
Statelor Unite, care a crescut 
cu aproape 50% din primele 
zile ale pandemiei de Covid, 
generează niveluri ridicate de 
îngrijorare atât pe Wall 
Street, cât și la Washington, 
relatează CNBC. 

Datoriile federale sunt 
acum la 34.500 miliarde de 
dolari, sau cu aproximativ 
11.000 miliarde de dolari 
mai mari decât erau în mar‐
tie 2020, potrivit datelor neo‐
ficiale. 

Datoriile federale 
reprezintă acum acum 

peste 120% 
Ca parte din economia 

totală a SUA, datoriile feder‐
ale reprezintă acum acum 
peste 120%. Preocuparea 
față de astfel de cifre 
îngrijorătoare s‐a limitat în 
mare parte la ranchiunea 
partizană din Capitol Hill, 
precum și din partea unor 
organe de supraveghere pre‐
cum Comitetul pentru un 
buget federal responsabil. 

Cu toate acestea, în 
ultimele zile discuțiile s‐au 
răspândit în guvern și finanțe 
și chiar o firmă proeminentă 
de pe Wall Street se întreabă 
dacă costurile asociate cu 
datoria reprezintă un risc 
semnificativ pentru creșterea 
pieței de valori. 

„Avem deficite structur‑
ale mari și va trebui să ne 
confruntăm cu asta mai 
devreme sau mai târziu, iar 
mai devreme este mult mai 
atractiv decât mai târziu“, a 

declarat președintele Fed, 
Jerome Powell, în declarații 
de marți în fața unei audiențe 
de bancheri din Amsterdam. 

„Toată lumea ar  
trebui să citească“ 

Deși a evitat cu asiduitate 
să comenteze astfel de ches‐
tiuni, Powell a încurajat 
audiența să citească recen‐
tele rapoarte ale Biroului de 
Buget al Congresului privind 
starea fiscală a națiunii. 

„Toată lumea ar trebui 
să citească lucrurile pe 
care le publică despre defi‑
citul bugetar al Statelor 
Unite și ar trebui să fie 
foarte îngrijorată de faptul 
că este ceva de care aleșii 
trebuie să se ocupe mai 
devreme decât mai târziu“, 
a spus el. 

Teritoriu neexplorat 
pentru datorii și deficite 

Într‐adevăr, cifrele CBO 
sunt de rău augur, deoarece 
conturează calea probabilă a 
datoriilor și a deficitelor. 
Agenția de supraveghere 
estimează că datoria deținută 
de public, care în prezent 
totalizează 27.400 miliarde 
de dolari și exclude 
obligațiile intraguvernamen‐
tale, va crește de la actualul 
nivel de 99% din PIB la 
116% în următorul deceniu. 

Aceasta ar fi „o sumă mai 
mare decât în orice moment 
din istoria națiunii“, a spus 
CBO în cea mai recentă actu‐
alizare a raportului său. 

CBO se așteaptă doar  
să se înrăutățească 

Creșterea deficitelor buge‐
tare a determinat datoria, iar 
CBO se așteaptă doar să se 
înrăutățească. Agenția 
estimează un deficit de 1.600 
miliarde de dolari în anul fis‐
cal 2024 – este deja la 855 de 
miliarde de dolari în primele 
șapte luni – care va crește la 
2.600 miliarde de dolari până 
în 2034. 

Ca pondere din PIB, defi‐
citul va crește de la 5,6% în 
anul curent la 6,1% în 10 
ani. 

„De la Marea Depresiune, 
deficitele au depășit acest 
nivel doar în timpul și la 
scurt timp după cel de‑al 
Doilea Război Mondial, 
criza financiară din 2007‑
2009 și pandemia de coro‑
navirus“, se arată în raport. 

Cu alte cuvinte, astfel de 
niveluri ridicate ale deficitu‐
lui bugetar sunt frecvente 
mai ales în recesiunile eco‐
nomice, nu în prosperitatea 
relativă de care s‐a bucurat 
SUA în cea mai mare parte a 
epocii, după scurta scădere 
după declararea pandemiei 
din martie 2020. 

Dintr‐o perspectivă 
globală, țările membre ale 
Uniunii Europene sunt obli‐
gate să mențină deficitele la 
3% din PIB. 

Potențialele ramificații pe 
termen lung ale datoriei au 
fost subiectul unui interviu, 
acordat de directorul general 
al JPMorgan Chase, Jamie 
Dimon, pentru Sky News din 
Londra. 

Creșterea nivelului 
datoriilor din SUA 

„America ar trebui să fie 
destul de conștientă de fap‑

tul că trebuie să ne 
concentrăm puțin mai mult 
pe problemele noastre 
legate de deficitul fiscal, iar 
acest lucru este important 
pentru lume“, a spus șeful 
celei mai mari bănci din SUA 
în funcție de active. 

„La un moment dat va 
cauza o problemă și de ce 
ar trebui să așteptați?. 
Problema va fi cauzată de 
piață și atunci veți fi forțați 
să o faceți și probabil într‑
un mod mult mai inconfort‑
abil decât dacă ați începe 
să o abordați“ a adăugat 
Dimon. 

În mod similar, fondatorul 
Bridgewater Associates, Ray 
Dalio, a declarat pentru 
Financial Times, în urmă cu 
câteva zile, că este îngrijorat 
de creșterea nivelului datori‐
ilor din SUA care va face tit‐
lurile de Trezorerie mai 
puțin atractive, „în special 
din partea cumpărătorilor 
internaționali îngrijorați 
de imaginea datoriei SUA și 
de posibilele sancțiuni“. 

Până acum, nu a fost cazul: 
deținerile străine ale datorii‐
lor federale ale SUA s‐au 
situat la 8.100 miliarde de 
dolari în martie, în creștere 
cu 7% față de un an în urmă, 
potrivit datelor 
Departamentului de 
Trezorerie publicate mier‐
curi. 

Creșterile dobânzilor de 
către Rezerva Federală au 
complicat situația datoriei. 
Începând din martie 2022 
până în iulie 2023, banca 
centrală a mărit dobânda 
pentru finanțarea pe termen 
scurt de 11 ori, însumând 
5,25 puncte procentuale, 
înăsprire a politicii care a 
corespuns cu o creștere mare 
a randamentelor titlurilor 
Trezoreriei. 

Dobânda netă a datoriei, 
care totalizează plățile 
datoriei guvernamentale 
minus ceea ce primește din 
veniturile din investiții, a 
totalizat 516 miliarde de 
dolari în acest an fiscal. Este 
mai mult decât cheltuielile 
guvernamentale pentru 
apărarea națională sau 
Medicare și aproximativ de 

patru ori mai mult decât a 
cheltuit pentru educație. 

Alegerile ar  
putea schimba 

perspectivele fiscale 
Alegerile prezidențiale ar 

putea aduce unele diferențe 
modeste în situația fiscală. 
Datoria a crescut sub 
președintele Joe Biden și a 
escaladat sub contracandi‐
datul său republican, fostul 
președinte Donald Trump, în 
urma răspunsului agresiv al 
cheltuielilor la pandemie. 

„Alegerile ar putea 
schimba perspectivele fis‑
cale pe termen mediu, deși 
posibil mai puțin decât s‑ar 
putea imagina“, au spus 
economiștii Goldman Sachs 
Alec Phillips și Tim Krupa, 
într‐o notă. 

O analiză a GOP ar putea 
duce la o extindere a reduce‐
rilor de impozite pe care 
Trump le‐a impus în 2017 – 
veniturile din impozitul cor‐
porativ s‐au dublat de atunci 
– în timp ce o victorie a 
democraților ar putea duce la 
creșteri ale impozitelor, deși 
„o mare parte din acestea s‑
ar duce probabil către noi 
cheltuieli“, au spus 
economiștii Goldman. 

Cu toate acestea, cea mai 
mare problemă cu bugetul 
este cea a cheltuielilor pentru 
asigurările sociale și 
Medicare, iar „în niciun sce‑
nariu“ cu privire la alegeri 
nu pare probabilă reformarea 
oricărui program, a spus 
Goldman. l

Creșterea datoriilor și a deficitelor 
SUA provoacă îngrijorare cu privire 
la amenințările la adresa economiei 

l datoriile federale sunt acum la 34.500 miliarde de dolari, sau cu aproximativ 11.000 miliarde de dolari mai mari decât erau în martie 2020

Organismele internațio ‐
nale de profil estimează că 
între 800 de miliarde și 2 
trilioane de dolari sunt 
spălați anual la nivel global, 
iar impactul criminalității 
financiare este resimțit în 
toate segmentele societății, 
deși în ultimii ani s‐au făcut 
pași importanți în reform‐
area standardelor și practici‐
lor de prevenire și combatere 
a spălării banilor, spun 
Burcin Atakan, partener, 
Deloitte România, și lider 
Servicii de investigare a 
fraudelor, Deloitte Europa 
Centrală și de Est, și Laura 
Lică‐Banu, director, 
Consultanță Financiară, 
Servicii Corporate Forensic – 
Financial Crime, Deloitte 
Romania. 

„Crizele recente au pro‑
dus schimbări profunde în 
toate aspectele mediului de 
afaceri, iar nevoia de viteză 
și flexibilitate a 
operațiunilor a adăugat noi 
categorii de riscuri în zona 
criminalității financiare. 
Deși în ultimii ani s‑au 
făcut pași importanți în 
reformarea standardelor și 
practicilor de prevenire și 
combatere a spălării bani‑
lor, organismele 
internaționale de profil 
estimează că între 800 de 
miliarde și 2 trilioane de 
dolari sunt spălați anual la 
nivel global, iar impactul 
criminalității financiare 
este resimțit în toate seg‑
mentele societății“, arată o 
opinie semnată de Burcin 
Atakan, partener, Deloitte 
România, și lider Servicii de 
investigare a fraudelor, 
Deloitte Europa Centrală și 
de Est, și Laura Lică‐Banu, 
director, Consultanță 
Financiară, Servicii Corporate 
Forensic – Financial Crime, 
Deloitte Romania. 

Noul Regulament UE priv‐
ind combaterea spălării bani‐
lor, care urmează să fie 
adoptat în perioada 
următoare, stabilește un 
cadru de reglementare unifi‐

cat pentru prevenirea și com‐
baterea spălării banilor (anti‐
money laundering ‐ AML) și a 
finanțării terorismului (com‐
bating financing of terrorism 
‐ CFT), fiind direct aplicabil 
entităților care intră în sfera 
obligațiilor AML. 

 Modificările notabile pe 
care acesta le aduce privesc: 
extinderea listei entităților 
obligate (comercianți de 
bunuri de lux, cluburi și 
agenți profesioniști de fotbal, 
entități care realizează 
finanțări participative ‐ 
crowdfunding); cerințe spo‐
rite privind beneficiarii reali 
și controlul proprietății; 
măsuri sporite de due dili‐
gence în cazul persoanelor cu 
averi importante; identifica‐
rea și verificarea tranzacțiilor 
ocazionale între 3.000 și 
10.000 de euro; accesul 
transfrontalier la informațiile 
privind conturile bancare; 
identificarea de la distanță a 
clienților; interzicerea la 
nivelul UE a plăților în 
numerar de peste 10.000 de 
euro; politici revizuite priv‐
ind state terțe cu grad ridicat 
de risc. 

De asemenea, cea de‐a 
șasea Directivă privind com‐
baterea spălării banilor, 
inclusă în același pachet de 
reglementare european, va 
include prevederi referitoare 
la: mecanisme de schimb de 
informații în cadrul UE și 
selectarea entităților care vor 
intra în sfera de supraveg‐
here a noii autorități centrale 
de combatere a spălării bani‐
lor (Anti‐money Laundering 
Authority ‐ AMLA); măsuri 
aplicabile sectoarelor expuse 
la riscul de spălare a banilor 
și finanțare a terorismului la 
nivel național; identificarea 
riscurilor de spălare a bani‐
lor și de finanțare a teroris‐
mului la nivelul UE și al state‐
lor membre; accesul la regis‐
trele beneficiarilor efectivi 
(ultimate beneficial owners ‐ 
UBO), la conturile bancare și 
bunurile imobile; 
responsabilități pentru 

unitățile de informații finan‐
ciare și autoritățile de supra‐
veghere; cooperarea între 
autoritățile competente și 
alte autorități reglementate 
de actele UE. 

Grupul de Acțiune 
Financiară Internațională 
(Financial Action Task Force ‐ 
FATF) lucrează cu prioritate 
la crearea unui cadru coerent 
de combatere a criminalității 
financiare la nivel mondial, 
fapt pentru care a revizuit 
standardele internaționale 
AML/ CFT în noiembrie 2023 
și metodologia de evaluare 
aferentă în iunie 2023. Pe 
baza rezultatelor celei de‐a 
cincea  runde de evaluare, la 
care România a participat ca 
țară evaluată de Consiliul 
Europei ‐ Comitetul 
Moneyval (organism regional 
similar FATF), este de 
așteptat să apară progrese la 
nivelul autorităților naționale 
și al sectorului privat regle‐
mentat în ceea ce privește 
adoptarea unei strategii 
naționale AML/ CFT, care să 
asigure o abordare și o meto‐
dologie coerente în ceea ce 
privește combaterea spălării 
banilor și a finanțării teroris‐
mului în toate domeniile, 
consolidarea politicii de com‐
batere a finanțării terorismu‐
lui și a mecanismului de 
punere în aplicare, creșterea 
gradului de conștientizare în 
ceea ce privește detectarea și 
raportarea tranzacțiilor sus‐
pecte, în special în sectoarele 
non‐financiare, precum și 
aplicarea de către autoritățile 
de supraveghere a unor 
sancțiuni eficiente. Pe de altă 
parte, adoptarea noului 
Pachet UE privind combat‐
erea spălării banilor, care va 
necesita transpunere 
legislativă, precum și 
măsurile preconizate din par‐
tea României pe baza 
Raportului de Evaluare 
Mutuală, vor genera de 
asemenea o serie de acțiuni 
în perioada următoare. l

Spălarea de bani a 
ajuns, la nivel global, 
la 2 trilioane de dolari 
l estimarea aparține companiei de consultanță Deloitte l impactul 
criminalității financiare este resimțit în toate segmentele societății, 

deși în ultimii ani s-au făcut pași importanți în reformarea 
standardelor și practicilor de prevenire

O fostă directoare pentru 
diversitate a Facebook şi Nike a 
fost condamnată la cinci ani şi 
trei luni de închisoare pentru că 
a furat peste 5 milioane de dolari 
de la companiile respective, care 
fuseseră alocate iniţiativelor DEI 
(diversitate, echitate, incluziune), 
au declarat procurorii federali, 
transmite CNBC. 

Barbara Furlow‑Smiles 
(foto), din statul american 
Georgia, care a pledat vinovată 
de fraudă electronică în acest 
caz în decembrie, a furat peste 
4,9 milioane de dolari de la 
Facebook „folosind o schemă 
care implică vânzători 
frauduloşi, facturi false şi 
plăţi ilegale“, a declarat pro‐
curorul american Ryan 
Buchanan din Atlanta. 

Bani din programul  
de diversitate 

„După ce a fost concediată 
de la Facebook, ea a contin‑
uat frauda ca director pentru 
DEI la Nike, unde a furat încă 
o sumă de şase cifre din pro‑
gramul lor pentru diversi‑
tate“, a spus Buchanan. 

Furlow‐Smiles, în vârstă de 
38 de ani, a folosit banii furaţi 
„pentru a finanţa un stil de 
viaţă de lux în California, 
Georgia şi Oregon“, potrivit 
biroului lui Buchanan, care a 
cerut unui judecător să o con‐
damne la 6 ani şi jumătate de 
închisoare. 

Ea a fost un strateg princi‐
pal şi şef global al grupurilor 
de resurse pentru angajaţi şi al 
implicării în diversitate la 
Facebook, subsidiară a Meta. 

Ea nu a fost director execu‐
tiv al Facebook pentru efortu‐
rile de diversitate, echitate şi 
incluziune. 

Procurorii au spus că, în timp 
ce se afla pe Facebook, ea a con‐
ectat conturile PayPal, Venmo şi 
Cash App la cardurile ei de 
credit de la Facebook şi apoi a 
folosit acele conturi pentru a‐şi 
plăti prietenii, rudele şi alte per‐
soane pentru pretinse bunuri şi 
servicii pentru companie care 
nu au fost niciodată livrate. 

Schema a fost pusă la 
punct imediat după 

angajare 
„Marea majoritate a bani‑

lor“ care s‐au dus la aceşti 
oameni au fost returnaţi către 
Furlow‐Smiles, au spus procur‐
orii. 

Procurorii au spus că Meta 
a stabilit că Furlow‐Smiles a 
început schema în câteva luni 
de la alăturarea companiei în 
2017 şi că o investigaţie a con‐
statat că „a manipulat per‑
soane care erau apropiate de 
ea şi aveau încredere în ea, 
inclusiv foştii stagiari“, care 
au considerat‐o un mentor. 

După ce a fost concediată de 
pe Facebook la jumătatea anu‐

lui 2021, Furlow‐Smiles a 
lucrat pentru Nike din noiem‐
brie a acelui an până în febru‐
arie 2023, ca director senior 
pentru diversitate, echitate şi 
incluziune. 

Pe când era acolo, ea a 
executat o schemă de furt 
similară cu cea pe care a făcut‐
o la Facebook, au spus procur‐
orii. 

Furlow‐Smiles, care 
locuieşte în oraşul Marietta şi 
are o fiică de 8 ani împreună 
cu soţul ei, a fost condamnată 
luni, la tribunalul federal din 
Atlanta. 

Judecătorul districtual 
Steven Grimberg i‐a mai ordo‐
nat să restituie 4,98 milioane 
de dolari către Facebook şi 
încă 121.000 de dolari către 
Nike. 

Meta a declarat anterior, 
pentru CNBC, că a cooperat cu 
forţele de ordine în anchetarea 
lui Furlow‐Smiles, care trebuie 

să se prezinte la închisoare 
până pe 22 iulie. 

Nota de condamnare 
Procurorii au spus, în nota 

de condamnare că, pe lângă 
banii furaţi de Furlow‐Smiles 
de la companie, Meta a pierdut 
mai mult de 4,5 milioane de 
dolari, „pe lângă alte cheltui‑
eli, cum ar fi onorariile 
avocaţilor, care au fost 
suportate ca urmare a faptu‑
lui că Meta a trebuit să des‑
copere şi investigheze 
schema ei de fraudă.“ 

„Aşa cum menţionează 
Meta, prejudiciul cauzat de 
conduita criminală [Furlow‑
Smiles“] nu poate fi măsurat 
pur în termeni financiari. 
Infracţiunile ei au dus, de 
asemenea, la angoasă în rân‑
dul acelor angajaţi care au 
lucrat îndeaproape cu ea“, au 
spus procurorii în nota lor. 

Nike le‐a spus procurorilor 
că „a fost numită ca lider al 
companiei, că va întruchipa 
valoarea «Doing the Right 
Thing», care este una dintre 
maximele cheie ale NIKE“, pot‐
rivit procurorilor. 

După cum explică Nike, „a 
spune că doamna Furlow‑
Smiles ne‑a încălcat încrede‑
rea ar fi un eufemism. Frauda 
comisă de doamna Furlow‑
Smiles a încălcat încrederea şi 
a devastat angajaţii care au 
condus‑o şi au lucrat cu ea.“ 

Lipsă totală de 
responsabilitate sau 

remuşcări 
Nike le‐a spus, de aseme‐

nea, procurorilor că „lipsa ei 
completă de responsabilitate 
sau remuşcări a fost incred‑
ibil de dezamăgitoare“, pot‐
rivit memoriului. 

Lance Clarke, un avocat al 
Furlow‐Smiles, a spus: „Este o 
mamă grozavă şi o persoană 
bună. Când stai în instanţă, 
citeşti acuzaţiile, dar de 
multe ori acuzaţiile nu con‑
stituie totalitatea unei fiinţe 
umane“, a spus Clarke. 

Un purtător de cuvânt al 
Meta a refuzat să comenteze şi 
a transmis CNBC la comuni‐
catul de presă emis în caz de 
procurori. Nike nu a răspuns 
imediat unei solicitări de 
comentarii. l

Fostă directoare Facebook şi Nike,   
fraudă de cinci milioane de dolari 

l Barbara Furlow-Smiles a pledat vinovată de fraudă electronică și a fost condamnată la 5 ani de închisoare

Îmbătrânirea populației în 
Europa generează îngrijorări în 
rândul guvernelor cu privire la 
perspectivele economice, însă 
pentru unii investitori 
înseamnă oportunități de afac‐
eri, transmite Bloomberg. 

Un exemplu este firma 
franceză Funecap Idf SAS care 
a cheltuit aproximativ un mil‐
iard de euro pentru a cumpăra 
peste 300 de crematorii și case 
funerare în principal în 
Europa, regiune unde se află 
17 dintre primele 20 de țări cu 
cele mai ridicate rate de mor‐
talitate. 

Firma franceză, susținută de 
fondurile de investiții 
Charterhouse Capital Partners 
LLP și Latour Capital, profită 
de pe urma costurilor mari cu 

cimitirele, de nevoia de mobili‐
tate și tendințele de seculari‐
zare religioasă, care au crescut 
nevoia de servicii de incinerare 
ca o alternativă la 
înmormântările tradiționale. 

Unul din cinci europeni are 
în prezent 65 de ani. În 2050 
procentul se va apropia de 
30%. Și, spre deosebire de 
America de Nord, care se 
confruntă cu un fenomen 
demografic similar, Europa are 
spațiu limitat pentru a‐i înmor‐
mânta pe toți cei care eventual 
vor deceda. 

„Industria funerară 
înseamnă mult mai mult 
decât săpatul de gropi. Este 
un domeniu important de 
infrastructură“, spune fon‐
datorul și directorul general de 

la Funecap, Thierry Gisserot. 
Potrivit acestuia, piața servicii‐
lor de incinerare din Europa 
înregistrează o creștere 
organică de 5% până la 7% pe 
an. Cererea de servicii de 
incinerare a crescut în special 
în țările cu populație catolică, 
unde regulile au fost relaxate 
în ultimele decenii. 

În 2022, Funecap a preluat 
compania olandeză 
Facultatieve Technologies Ltd, 
lider mondial în echipamente 
pentru crematorii, și recent a 
încheiat un parteneriat cu 
firma Rhein‐Taunus‐
Krematorium GmbH, cea mai 
mare companie de profil din 
Germania. 

Piața de pompe funebre și 
crematorii este mult mai 

fragmentată în Europa decât în 
alte state dezvoltate, în special 
în Germania, susține fon‐
datorul Mymoria GmbH, Bjorn 
Wolff. Compania sa, care oferă 
servicii funerare, a preluat în 
ultimii ani mai mulți antrepre‐
nori de pompe funebre și are 
intenția să continue să facă 
asta. 

„Proprietarii firmelor de 
pompe funebre ies la pensie 
și copiii lor nu mai vor să 
continue afacerea“, spune 
Bjorn Wolff. Grație preluărilor, 
Mymoria poate să combine 
anumite operațiuni precum 
cele administrative și astfel să 
își îmbunătățească costurile. 

În paralel, fluxul de 
numerar în acest sector este 
unul predictibil, având în ved‐

ere că oamenii vor continua să 
moară. Numărul deceselor este 
așteptat să crească în 
următorii ani pe fondul 
îmbătrânirii generației baby 
boomers, ceea ce va însemna 
venituri mai mari pentru com‐
panii precum Funecap și 
Mymoria. 

Cu toate acestea, directorul 
general de la Rhein‐Taunus‐
Krematorium GmbH, Judith 
Könsgen atrage atenția că „unii 
investitori au impresia că cre‐
matoriile sunt o tiparniță de 
bani“, ceea ce este complet fals. 
„Trebuie să faci investiții 
mari în echipamente și să ai 
grijă de mentenanță, dar 
dacă știi ce faci poți înregis‑
tra randamente adecvate“, 
spune Konsgen. l

Îmbătrânirea populaţiei în Europa este o 
oportunitate de afaceri pentru unii investitori
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De ceva vreme în mediul 
de afaceri a apărut 
zvonul/informația că BRD 
România ar fi scoasă la vân‐
zare. Informația nu a fost 
confirmată oficial până acum. 
Totuși, tema a fost abordată 
chiar de președintele 
Emmanuel Macron care a 
spus că nu s‐ar opune 
neapărat unei preluări chiar a 
băncii mamă, respectiv 
Societe Generale. Mai mult, 
recent, BRD Finance IFN SA, 
entitate deținută de BRD, a 
anunțat că își lichidează afac‐
erile din România. Mișcările 
din ultima perioada de pe 
piața bancară arată că, totuși, 
discuții sunt, chiar dacă ceva 
concret încă nu se arată la 
orizont.  

Macron și vânzarea  
unei bănci 

Președintele francez 
Emmanuel Macron consideră 
că sectorul bancar european 
are nevoie de o consolidare 
mai mare, chiar dacă asta 
înseamnă că o bancă majoră 
din Franța va fi cumpărată de 
o rivală europeană, a spus el 
într‐un interviu acordat luni 
Bloomberg, transmite 
Reuters. Macron pledează de 
mult timp pentru o uniune 
europeană a piețelor de cap‐
ital, argumentând că actuala 
fragmentare a sectorului ban‐
car din regiune este un obsta‐
col pentru dezvoltarea regi‐
unii. Întrebat dacă, de exem‐
plu, ar fi dispus să accepte 
vânzarea Societe Generale din 
Franța către Santander din 
Spania, Macron a spus: „A 
face tranzacții ca europeni 
înseamnă că avem nevoie de 
consolidare ca europeni“. 
Macron a spus că nu ar fi 
fericit dacă compania 
petrolieră franceză Total și‐ar 
muta listarea principală în 
Statele Unite, dar a remarcat 
că până acum există doar zvo‐
nuri. Comentariile lui Macron 
au venit în aceeași zi în care a 

primit directori generali de 
companii din întreaga lume la 
summitul anual „Alege 
Franța“ de la Palatul 
Versailles. Aceștia s‐au anga‐
jat să investească un total de 
15 miliarde de euro (16,17 
miliarde de dolari) în econ‐
omia franceză, un record pen‐
tru acest eveniment. 
Președinția franceză a 
declarat că investițiile includ 
56 de proiecte de afaceri dif‐
erite și ar putea duce la crea‐
rea a 10.000 de locuri de 
muncă. 

Situația BRD  
Finance IFN SA  

Într‐un articol publicat 
recent de către zf.ro se arată 
că BRD Finance IFN SA își va 
încheia activitatea în 
Românie. „La 31 martie 
2024, BRD Finance IFN SA se 
află în proces de vânzare a 
întregului său portofoliu de 
credite. Conducerea 
intenționează să înceteze 
activitatea“, potrivit BRD. 
BRD Finance, controlată în 
proporție de 49% de BRD‐
SocGen și 51% de SG 
Financial Services Holding, 
este prezentă pe piața din 
România din aprilie 2004, 
timp în care și‐a desfășurat 
activitatea de creditare prin 
credite pentru achiziții de 
bunuri, carduri de credit, 
credite auto și credite de 
nevoi personale. Grupul BRD 

în România include pe lângă 
banca BRD ‐ Groupe Societe 
Generale SA și BRD Finance 
IFN SA, BRD Sogelease IFN SA 
și BRD Asset Management 
SAI SA. Pe segmentul de pen‐
sii, BRD nu a participat la 
majorarea capitalului social al 
BRD Societate de 
Administrare a Fondurilor de 
Pensii Private din iulie 2023, 
prin urmare procentul de 
deținere al BRD a fost redus 
de la 49% la 26,95%, în urma 
aprobării ONRC din octom‐
brie 2023. În plus, în iulie 
2023 BRD și‐a vândut 
investiția la Fondul de 
Garantare a Creditului Rural 
IFN SA (FGCR), de 33,33%, 
către CEC Bank, după cum 
indică rapoartele BRD. BRD 
Finance, divizia de credite de 
consum a BRD‐SocGen, a 
patra cea mai mare bancă din 
România după active, 
urmează să iasă din peisajul 
financiar autohton după două 
decenii de activitate, fiind în 
proces de vânzare a întregu‐
lui portofoliul de credite. 

„La 31 martie 2024, BRD 
Finance IFN SA este în curs 
de vânzare a întregului său 
por to foliu de credite. 
Conducerea inten țio nează 
să înceteze activitatea și, 
din această pers pectivă, a 
apreciat că principiul conti ‑
nui tă ții activității pentru 
întocmirea situațiilor sale 
financiare nu este adecvat. 
Prin urmare, la data de 31 

martie 2024 situațiile finan‑
ciare ale BRD Finance IFN 
SA au fost întocmite în con ‑
formitate cu IFRS, dar nu 
mai sunt întoc mite pe baza 
principiului continuității 
acti vi tății. Pe această bază 
a fost inclusă entitatea în 
situa țiile financiare consoli‑
date ale gru pului“, se 
menționează în docu‐mentele 
BRD. 

De unde au pornit 
zvonurile? 

Profit.ro anunța la începu‐
tul acestui an, invocând surse, 
că grupul bancar francez 
Societe Generale a angajat JP 
Morgan pentru a explora 
posibilitatea vânzării BRD, 
entitatea sa din România, 
locul 3 pe piața locală. 
Procesul se află într‐un stadiu 
incipient, dar deja există 
interes din partea mai multor 
jucători pentru achiziționarea 
băncii românești, scrie 
publicația online. Printre cei 
interesați este și grupul finan‐
ciar belgian KBC, conform 
Merger Market, care citează 
mai multe surse, și Bizlawyer. 
KBC este în topul celor mai 
activi cumpărători de 
proprietăți bancare din regi‐
une. Contactați de Profit.ro, 
reprezentanții BRD și cei ai 
Societe Generale nu au 
comentat până la acest 
moment. În noiembrie 2021, 
grupul belgian KBC a 
cumpărat integral 
Raiffeisenbank Bulgaria, sub‐
sidiara bulgară a Raiffeisen 
Bank International, într‐o 
tranzacție de peste 1 miliard 
de euro. Slawomir Krupa, 
care fost numit în postul de 
CEO în luna mai, declara și în 
septembrie că ambiția sa este 
de a face din SocGen o „bancă 
solidă“, după mai mulți ani de 
performanțe modeste, prin 
stabilirea unor obiective care 
pot fi atinse într‐un context 
dificil, caracterizat de înceti‐
nirea creșterii economice. l

Compania‐mamă a 
Facebook, Meta Platforms, a 
fost vizată joi de o 
investigaţie majoră din par‐
tea Uniunii Europene legată 
de presupuse încălcări ale 
legii stricte privind 
conţinutul online a blocului, 
privind riscurile pentru 
siguranţa copiilor, transmite 
CNBC. 

Comisia Europeană, 
organismul executiv al UE, a 
anunţat că investighează 
dacă platformele Facebook şi 
Instagram ale gigantului 
reţelelor sociale „pot stimula 
dependenţa comportamen ‑
ta lă la copii, precum şi să 
creeze aşa‐numitele „efecte 
vizuină de iepure“. 

Comisia a adăugat că este 
îngrijorată de verificările vâr‐
stei pe platformele Meta, pre‐
cum şi de riscurile de 
confidenţialitate legate de 
algoritmii de recomandare ai 
companiei. 

„Vrem ca tinerii să aibă 
online experienţe sigure, 
adecvate vârstei şi am 
petrecut un deceniu dezvol‑
tând peste 50 de instru‑
mente şi politici menite să‑i 
protejeze. Aceasta este o 
provocare cu care se 

confruntă întreaga indus‑
trie şi aşteptăm cu 
nerăbdare să împărtăşim 
detaliile muncii noastre cu 
Comisia Europeană“, a 
declarat un purtător de 
cuvânt al Meta, prin e‐mail. 

Comisia a spus că decizia 
sa de a iniţia o investigaţie 
vine din spatele unei analize 
preliminare a raportului de 
evaluare a riscurilor 
,furnizată de Meta în septem‐
brie 2023. 

Thierry Breton, comisarul 
UE pentru piaţa internă, a 
declarat într‐un comunicat că 
autoritatea de reglementare 
„nu este convinsă [că Meta] 
a făcut suficient pentru a 
respecta obligaţiile DSA 
pentru a atenua riscurile de 
efecte negative asupra 
sănătăţii fizice şi mentale a 
tinerilor europeni pe plat‑
formele sale.“ 

UE va desfăşura „cu prio ‐
ritate“o investigaţie aprofun ‐
dată asupra măsurilor de 

protecţie a copilului ale Meta. 
Blocul poate continua să 
adune dovezi prin solicitări 
de informaţii, interviuri sau 
inspecţii. 

Iniţierea unei anchete DSA 
permite UE să ia măsuri sup‐
limentare de aplicare, inclu‐
siv măsuri provizorii şi deci‐
zii de neconformitate, a spus 
Comisia. 

Aceasta a adăugat că poate 
lua în considerare şi angaja‐
mentele luate de Meta pentru 
a remedia preocupările. 

Meta şi alţi giganţi ai teh ‐
nologiei din SUA s‐au trezit 
din ce în ce mai mult în cen‐
trul atenţiei UE, de la intro‐
ducerea legii de referinţă 
pentru servicii digitale a blo‐
cului (DSA), o lege revoluţio ‐
nară a Comisiei Europene 
care încearcă să abordeze 
conţinutul dăunător. 

Conform DSA, companiile 
pot fi amendate cu până la 
6% din veniturile lor anuale 
globale pentru încălcări ale 
legii. Blocul nu a emis încă 
amenzi giganţilor din tehnol‐
ogie ,în conformitate cu noua 
sa lege. 

În decembrie 2023, UE a 
deschis o procedură de 
încălcare a dreptului comuni‐

tar împotriva X, compania 
cunoscută anterior sub 
numele de Twitter, pentru 
suspiciunea de eşec îa com‐
baterea dezinformîrii şi man‐
ipulîrii conţinutului. 

Comisia investighează, de 
asemenea, Meta pentru pre‐
supusele încălcări ale DSA 
legate de gestionarea dezin‐
formarii electorale. 

În aprilie, blocul a lansat o 
anchetă împotriva companiei 
şi a spus că este îngrijorat că 
Meta nu a făcut suficient pen‐
tru a combate dezinformarea 
înaintea viitoarelor alegeri 
pentru Parlamentul 
European. 

UE nu este singura autori‐
tate care ia măsuri împotriva 
Meta din cauza preocupărilor 
legate de siguranţa copiilor. 
În SUA, procurorul general 
din New Mexico dă în 
judecată compania pentru 
acuzaţiile că Facebook şi 
Instagram au permis abuzul 
sexual, solicitarea şi traficul 
de copii. Un purtător de 
cuvânt al Meta a spus la acea 
vreme că aceasta 
implementează „tehnologie 
sofisticată“ şi ia alţi paşi pre‐
ventivi pentru a elimina 
prădătorii. l

De Business

Valuri majore pe piața 
bancară – cazul BRD 

l a face tranzacţii ca europeni înseamnă că avem nevoie de consolidare ca europeni“, a 
spus președintele Macron când a fost întrebat dacă, de exemplu, ar fi dispus să accepte 
vânzarea Societe Generale din Franţa către Santander din Spania l la începutul anului 

au apărut zvonuri că BRD ar fi într-un proces de vânzare

Meta Platforms (Facebook), vizată 
de o investigaţie majoră din partea 
UE cu privire la siguranţa copiilor

Apple dezvoltă o versiune 
mai subţire a iPhone‐ului 
său, care probabil va fi 
lansată până în 2025, a rela‐
tat vineri The Information, 
citând trei persoane apropi‐
ate acestui proiect, transmite 
Reuters. 

Posibila versiune mai 
subţire va avea probabil un 
preţ mai mare decât iPhone 
Pro Max şi ar putea fi lansată 
odată cu iPhone 17, în sep‐
tembrie 2025. Compania din 
Cupertino, California, încă 
testează diferite modele pen‐
tru dispozitiv, cu numele de 
cod D23, care ar putea avea 

procesorul de ultimă 
generaţie al Apple, probabil 
numit A19. 

Apple nu a răspuns ime‐
diat la o solicitare de comen‐
tarii a Reuters. Proiectul 
subliniază nevoia Apple de a 
înfrumuseţa iPhone, cel mai 
popular produs al companiei, 
în timp ce se confruntă cu 
concurenţa dură din partea 
Honor şi Huawei în China şi 
Samsung Electronics la nivel 
global. 

Samsung a avut cea mai 
mare cotă pe piaţa smart‐
phone‐urilor în primele trei 
luni ale anului 2024, cu 

20,8%, urmată de Apple, cu 
17,3%, potrivit firmei de 
cercetare International Data 
Corporation. 

Pentru al doilea trimestru 
fiscal, vânzările de iPhone ale 
Apple au scăzut cu 10,5%, 

până la 45,96 miliarde de 
dolari. De asemenea, Apple 
intenţionează să renunţe la 
modelul său mai puţin costis‐
itor iPhone Plus şi 
intenţionează să lanseze un 
iPhone mai ieftin, un succe‐
sor al iPhone SE, în 
primăvara lui 2025, se arată 
în articol. Informaţia vine la 
câteva zile după ce Apple a 
dezvăluit cel mai recent iPad 
Pro, cu un nou cip cu 
inteligenţă artificială, în timp 
ce se grăbeşte să‐şi ajungă 
din urmă rivalii săi Big Tech 
într‐o cursă pentru a domina 
tehnologia emergentă. l

Apple se pregăteşte să lanseze 
un iPhone mai subţire în 2025


